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E l 19 de juliol va prendre possessió el nou govern 
valencià. Dels deu membres de l'executiu 
format per PP i Vox, només una consellera, 

Salomé Pradas, de Medi Ambient, va jurar el càrrec 
en valencià. Tota una declaració d'intencions pel 
que fa a la sensibilitat de l'anomenat "govern del 
canvi" quant a la nostra llengua. Ara bé, els atacs 
contra el valencià havien començat ja uns dies 
abans. A Borriana, el regidor de Cultura –de Vox– 
va anunciar la cancel·lació de les subscripcions de 
revistes com ara Camacuc, Enderrock o El Temps. 
La pressió ciutadana va obligar a fer marxa arrere 
a la decisió inicial del consistori. On no hi va haver 
cap possibilitat d’esmena va ser a Torrent. La nova 
alcaldessa, Amparo Folgado (PP), va retirar el nom 
del músic Vicent Torrent a l’auditori de la població. 
De res serviren les protestes i les múltiples mostres 
d’adhesió, entre elles la del nostre sindicat, que va 
rebre el membre d’Al Tall. 

El conseller d’Educació, José Antonio Rovira, 
a penes uns dies després d’assumir el càrrec, va 
qüestionar públicament l’autoritat de l’Acadèmia 
Valenciana de la Llengua. En aquesta línia, el 
president de la Generalitat, Carlos Mazón, es va 
reunir amb la presidenta de l’AVL, Verònica Cantó, i 
li va demanar una "col·loquialització" de la normativa. 
Un nou intent de conflictivitzar la llengua per a 
reduir, encara més, el nombre de parlants.

Rovira també s'ha posicionat contra l'actual llei del 
plurilingüisme. Entre les primeres mesures que ha 
pres: l'eliminació de l'obligatorietat que en les zones 
castellanoparlants s'impartisquen àrees en valencià. 
Una decisió que discrimina l'alumnat d'aquestes 
comarques, en privar-los de rebre matèries en una de 
les dues llengües oficials del País Valencià.

Aquesta sèrie d'atacs contra la llengua ha 
motivat que els sindicats de l'àmbit educatiu del 
País Valencià, Catalunya i les Illes Balears (STEPV, 
USTEC i STEI) es reuniren per a establir una 
estratègia d’accions conjunta.

40 ANYS DE LA LUEV
En aquest context, la Llei d'Ús i Ensenyament del 
Valencià (LUEV) ha fet 40 anys. Gràcies a la llei, ha 
augmentat el coneixement de la llengua, però no ha 
aconseguit tots els seus objectius, ni en l'ensenyament 
ni, el que és més important, en l'ús social. Figures com 
l'exempció del valencià en zones castellanoparlants són 
un clar obstacle per l'aprenentatge de la llengua. Des 
d'Intersindical Valenciana considerem que el Botànic 
va perdre una ocasió d'or per a actualitzar la LUEV 
o substituir-la per una llei d'igualtat lingüística que 
potenciara l'ús de la llengua.

CONTRA EL TERME 'PAÍS VALENCIÀ'
La denominació del nostre territori, País Valencià, 
és una altra de les dèries del nou govern PP-Vox. El 
conseller de Cultura, Vicente Barrera, va anunciar 
l'eliminació de totes les subvencions públiques per 

a qualsevol entitat que 
empre el terme. De nou, 
anticatalanisme amb fins 
electorals.

Paral·lelament a 
aquestes primeres 
accions del Consell, Vox 
pressiona perquè es 
reconegueren els títols de 
Valencià que promouen 
entitats secessionistes 
com ara Lo Rat Penat 
o la Real Acadèmia de 
Cultura Valenciana. 

No sabem tampoc com acabarà el tema del requisit 
lingüístic en l'accés a la Funció Pública, però diversos 
membres de l'executiu ja s'hi han manifestat en 
contra.

En definitiva, no ens podem quedar plegats 
de braços. El nou govern de la Generalitat no ha 
dissimulat gens la seua animadversió cap a la nostra 
llengua. Per això des del Sindicat animem a usar-la 
en qualsevol context i a denunciar qualsevol intent 
de discriminació lingüística. Com deia Fuster: 
"Tota política que no fem nosaltres, serà feta contra 
nosaltres" Ens toca reforçar el valencià.

SÍ AL VALENCIÀ
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L a ultradreta ja ha entrat a les institucions 
valencianes de la mà del PP. És una notícia 
nefasta per a la classe treballadora del 

País Valencià. L'esperança que havia sembrat 
el govern del Botànic s'ha esvaït. Sabem de 
sobra quines polítiques ens esperen: austeritat 
pressupostària, afebliment del sistema públic, 
catifa roja per a les grans corporacions i 
augment de les desigualtats socials. Tot açò 
en un context general preocupant. La vida 
cada vegada està més cara (energia, habitatge, 
menjar, etc.), mentre que salaris i pensions són 
clarament insuficients per a poder fer front a 
aquest increment de preus dramàtic.

Tampoc no podem oblidar-nos del poble 
palestí. La població de Gaza pateix, a hores 
d'ara, un genocidi sistemàtic per part de l'estat 
d'Israel davant la passivitat de la major part 
de governs del món i la complicitat dels Estats 
Units. Davant d’aquest panorama aborronador 
ara tocarà organitzar-se i mobilitzar-se. No ens 
en queda d’altra.

Intersindical Valenciana no deixa de créixer. 
Som la força més votada en el sector públic i 
en el privat continuem incrementant la nostra 
representació. La classe treballadora valenciana 
confia en el nostre model sindical. Un model 
que prioritza els interessos de les persones 
treballadores, decidits en assemblea, enfront 
dels de la patronal o els particulars d'altres 
forces sindicals. Amb tot, volem continuar 
creixent. Volem convertir-nos en el sindicat 
referent, en la veu de la classe treballadora 
valenciana. Per aquest motiu hem posat 
en marxa la campanya Plantem Cara. Un 

conjunt d'accions 
encaminades, d'una 
banda, a fer front 
a les escomeses 
del capital que 
esperem i, de l’altra, 
a incrementar 
l'afiliació i les 
persones delegades 
en sectors en què 
encara no ens 
coneixen.

Per sort, no 
tot és negatiu. A 
l'Estat espanyol 

s'ha pogut configurar una majoria progressista 
al Congrés que impedirà que governen PP i 
VOX. A pesar de l'enorme pressió dels ultres als 
carrers, s'ha format un govern d'esquerres. No 
es preveu una legislatura fàcil. S'albiren temps 
complicats. Per això, el Sindicat treballarà de 
valent per construir plataformes col·lectives 
amb més organitzacions i entitats polítiques, 
socials i culturals en defensa dels drets de la 
classe treballadora. No podran doblegar-nos, 
plantarem cara!

És hora de 
mobilitzar-se!

Amb la col·laboració de  

la Conselleria d'Educació,  

Cultura i Esport:

Amb la col·laboració de
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ES MULTIPLIQUEN LES ACCIONS CONTRA LA 
LLENGUA PER PART DEL NOU GOVERN PP-VOX

“S'albiren temps 
complicats. Per això, 
el Sindicat treballarà 
de valent per 
construir plataformes 
col·lectives en defensa 
dels drets de la classe 
treballadora

“Des del Sindicat 
animem a usar-
la en qualsevol 
context i a denunciar 
qualsevol intent 
de discriminació 
lingüística

Una imatge de la concentració en suport de Vicent Torrent del passat 26 de juliol
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PLANTEM CARA: ARA I ADÉS

“Cal actuar de manera 
contundent. Amb 
esperança en el 
futur per a poder 
transformar el 
present.

Plantem cara al 
neoliberalisme i el 
feixisme des de la 
nostra acció sindical, 
als incompliments 
dels acords presos en 
meses negociadores, 
a les amenaces 
de congelació 
i retallades de 
plantilles públiques

pilota valenciana, amb gest animat però enèrgic, 
preparada per a colpejar qualsevol pilota que se li 
presente. La il·lustració, en colors clars i aspecte 
fresc, ens mostra vigor, determinació, arrels, 
dinamisme, proximitat i també —per què no— 
alegria. Precisament el que volem transmetre en 
els temps obscurs que estem vivint i davant dels 
quals cal actuar de manera contundent. Amb 
esperança en el futur per a poder transformar el 
present.

Plantem cara al neoliberalisme i el feixisme 
des de la nostra acció sindical, als incompliments 
dels acords presos en meses negociadores, a les 
amenaces de congelació i retallades de plantilles 
públiques, al mantra de la importància de la 
col·laboració público-privada per anar propiciant 
el transvasament de diners públics a empreses 
afins, al qüestionament de la valorització de 
treballs feminitzats, a la reducció del pressupost 
per a la construcció de centres educatius o els 
mitjans de comunicació públics, a la censura de la 
nostra cultura i als intents que la nostra llengua 
retrocedisca al punt en què no s’ensenyava. 
Plantem cara a la devaluació dels nostres salaris i 
pensions, a les jornades i horaris que no permeten 
res més que treballar, a les bretxes de gènere. 
Plantem cara a l’onada reaccionària, que posa en 
dubte els nostres drets i llibertats democràtiques. 
Plantem cara i treballem de manera unitària, 
deixant sigles en segon pla i prioritzant allò 
que ens uneix, perquè l’enemic està a l’altra 
banda. Plantem cara a la desafecció que està 
instal·lada en una part important de la població, 
especialment de la gent més jove, i acostem el 
sindicalisme a peu de carrer.

Plantem cara, i reivindiquem-nos com el primer 
sindicat del país per a donar una resposta conjunta 
a qualsevol atac: aquest camí ja el sabem, i també 
sabem com ha d’acabar. Tornem a guanyar la partida!

BEATRIU CARDONA I PRATS
PORTAVEU D'INTERSINDICAL VALENCIANA

A l’inici del 2020, la Intersindical Valenciana 
llançava una potent campanya en què vam 
establir les nostres prioritats. En aquell 

moment, les quatre grans línies de treball eren:
	� Seguir consolidant un sindicalisme de classe, 
autònom, combatiu, assembleari, feminista, 
ecologista i valencià
	� Defensar la nostra salut laboral
	� Lluitar per la reducció de la jornada laboral i un 
treball estable i ben retribuït
	� Reivindicar uns serveis públics de qualitat

Mirant amb la perspectiva actual, l’encert 
d’aquests eixos i de les catorze propostes que els 
desenvolupaven fa que siguen plenament vigents 
ara, quatre anys després. I això que, com se sol 
dir, ha plogut molt des d’aleshores, encara que 
fonamentalment en sentit metafòric, ja que, de 
precipitacions, cada volta en tenim menys. A 
escala global, hem viscut una pandèmia mundial, 
amb una crisi socioeconòmica posterior de la qual 
no ens hem recuperat encara, sobretot pel que fa a 
les relacions humanes i el creixent individualisme. 
Hem presenciat una guerra a Ucraïna que ha servit 
d’excusa per una escalada inflacionària que ens 
en recorda d’altres de fa moltes dècades. Estem 
assistint en directe al genocidi del poble palestí per 
part de l’estat israelià —amb la connivència dels 
EUA, el Regne Unit i Europa—, que està posant en 
entredit el paper de les institucions internacionals.

I si posem el focus en casa nostra, el maig 
del 2023 vam perdre l’oportunitat de reeditar 
un govern de progrés en la Generalitat, que ha 
quedat en mans d’una coalició entre el Partit 
Popular i Vox, amb tot el que això comporta. Com 
ens governa la dreta és una cosa que ja sabem, 

perquè ho hem patit: retallades en els serveis 
públics i les seues treballadores i treballadors, 
corrupció sistèmica, privatitzacions de la sanitat i 
l’educació, avantatges fiscals per a qui més diners 
té, menyspreu a la nostra llengua i la nostra 
cultura, tancament dels mitjans de comunicació 
públics. Però ara podríem dir que açò queda 
augmentat i corregit, atés que entra en joc un 
partit indiscutiblement feixista —negacionista de 
la violència masclista i de l’emergència climàtica— 
que ha contribuït a fer més sectari l’altre, sobretot 
en aspectes identitaris i culturals. Que les 
banderes i les banyes no ens tapen el que realment 
saben fer bé: ficar mà a la caixa i prioritzar del que 
és privat per damunt del bé comú, del que és de 
totes i tots.

Algunes persones que esteu llegint aquesta 
revista heu transitat temps pitjors de la nostra 
història i, el que és més significatiu encara, vau fer 
front al feixisme, participàveu en partits polítics 
i organitzacions sindicals que resistiren i que 
contribuïren a la fi de la dictadura franquista, i vau 
plantar les bases perquè la Intersindical Valenciana 
siga el que és ara. En aquest moment, el llegat de 
lluita que ens heu ensenyat és més valuós que mai: 
el País Valencià té un deute contret amb vosaltres. 
Vau plantar cara, amb tot el que això significava 
individualment i col·lectivament. Perquè el que és 
polític també era —i és— personal.

I ara toca plantar cara de nou, com hem fet 
sempre, però amb més força i determinació que 
mai. Fa tres anys, la imatge de la campanya era 
una fotografia amb dos elefants, un de gran i un 
altre de més menut, mare i criatura, sobre un fons 
negre, que representaven de manera potent la 
resiliència i la fermesa. La imatge de la campanya 
que llancem per aquest 2024 és diferent en la 
forma, però comparteix molts dels significants, 
a banda d’afegir-ne de nous. Una jugadora de 
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PRESSUPOSTOS 2024

la Llei, ha d’aportar l’Estat; o el deute per 
l’assistència sanitària als no residents (FOGA), 
que el Ministeri de Sanitat (la nova ministra 
n’hauria de prendre nota) paga “tard i 
malament”. Totes estes partides reivindicatives 
són la contrapartida d’ingressos per a fer 
certes despeses que, d’acord amb la legalitat, 
la Generalitat està obligada a fer. Per què la 
Conselleria de Serveis Socials pot deixar de 
resoldre expedients de Dependència quan 
s’esgoten els fons ( ja que no arriben al 25 % 
els que aporta ara l’Estat)? O la de Sanitat pot 
negar-se a atendre els turistes, madrilenys o 
europeus?

De totes estes partides, que tant criticaven 
en l’oposició, el Projecte de Pressupostos de 
la Generalitat per a 2024 només suprimeix 
la de l’infrafinançament (Dependència i 
FOGA es mantenen). Però la supressió d’eixos 
1.336 milions, que ara pretenen fer vore 
que era l’única que qüestionaven, intentant 
distingir dialècticament partida “fictícia” de 
“reivindicativa” (però ahí està l’hemeroteca), 
té truc. Ha sigut possible gràcies que la 
recaptació tributària de 2022 (l’Estat “liquida” 
a les comunitats la seua participació en els 
tributs dos anys després), que la Generalitat 
ingressarà l’estiu de 2024, va ser especialment 
elevada.

I encara més, també han afegit una nova 
partida reivindicativa (que ells hagueren 
qualificat de “fictícia” com la resta, fa un any), 
com és la compensació per la reducció de 
l’impost d’electricitat i de l’IVA (la recaptació 
íntegra del primer i el 50 % del segon, 
són autonòmiques), acordada pel Govern 
central per a fer front a la inflació i la pujada 
de l’electricitat: +463 milions d'euros. En 
canvi, contràriament a tot principi de bona 
gestió (i de justícia fiscal), han renunciat a 
ingressos certs, bonificant al 99 % l’impost de 
successions i donacions: -392 milions d'euros.

Per tant, la primera conclusió és que el 
quadre d’ingressos del Projecte de Pressupost 
dista molt de ser “rigorós” o “realista” en el 
sentit en com s’ha volgut utilitzar. Però és 
que allò que és realment rigorós i realista és 
el que s’ha fet durant els huit anys anteriors. 

BCE, ha incrementat de forma molt important 
el cost del deute públic. Un increment al que 
cal afegir la revalorització de les retribucions 
de les persones empleades públiques acordada 
a Madrid.

Pujada d’interessos i revalorització dels 
sous, seran assumides per la resta d’autonomies 
amb eixa injecció extra per la liquidació 
excepcionalment alta de l'SFA (la qual cosa 
és lògica, perquè en la major receptació 
tributària ha influït la inflació; i la inflació ho 
ha fet en la pujada de tipus i en la necessitat de 
revaloritzar els salaris). Com ho té previst fer 
la Generalitat Valenciana? Doncs a costa de 
reduir la inversió pública per a 2024 respecte de 
2023. Tant en serveis públics: menys inversió 
en infraestructures (p. ex. plans Edificant i 
Convivint), menys substitucions de personal, 
etc., com en polítiques econòmiques i de foment 
de l’ocupació (les baixades de pressupost en 
Economia i en LABORA són molt significatives). 
De fet, el pressupost real, baixarà.

Un pressupost rigorós i realista seria aquell 
que fora garantia i motor del nostre benestar i 
de la nostra prosperitat, present i futura, sent 
la Generalitat, com a institució d’autogovern 
del poble valencià, el seu garant, per molt 
que altres 
administracions 
no complisquen 
les seues 
obligacions. En 
canvi, alguns 
entenen eixe 
rigor i realisme 
des de la falta de 
justícia fiscal i la 
retallada de la 
inversió pública, 
sense les quals, 
la Gran Recessió 
de 2008 i la covid 
ens ha demostrat 
sobradament 
que un país no 
pot tirar avant, 
ni socialment ni 
econòmicament.

FRANCESC GAMERO LLUNA
SECRETARI AUTONÒMC D'HISENDA DE LA 
GENERALITAT VALENCIANA ENTRE 2019 I 2023

D e totes les valoracions sobre el primer 
projecte de Pressupostos de la 
Generalitat del nou Consell PP-Vox que 

he pogut llegir (que la veritat, no han sigut 
massa, si descartem les oficials del govern i la 
dels dos partits de l’oposició, de manera que 
trobe a faltar un major interés i participació 
de la societat civil valenciana en la que és 
l’eina fonamental de les polítiques públiques), 
m’ha cridat molt l’atenció la que va fer la 
Confederació Empresarial Valenciana (CEV), 
que es va afanyar a destacar el seu “realisme” 
i la “rigorositat en la dotació de les partides”, 
només unes poques hores després de la seua 
presentació.

El PP (i Vox, però eixe és un altre cas) es 
va passar tot el Botànic acusant el Consell 
d’unflar la despesa pública amb “partides 
fictícies” d’ingressos, que segons ells, no 
anàvem a rebre mai, tinguérem o no dret 
(que en teníem), i per eixe motiu, no hi 
podíem comptar. En primer lloc, la partida 
reivindicativa per l’infrafinançament. Són els 
famosos 1.336 milions d'euros que fa 8 anys 
es va calcular que ens faltaven per a arribar a 
la mitjana del finançament de les comunitats 
autònomes (que ara en serien prou més) tot i 

que, no oblidem, 
la Generalitat 
Valenciana hauria 
de rebre més de la 
mitjana, perquè 
els valencians i 
valencianes estem 
vora 15 punts 
per baix de la 
renda per càpita 
d’Espanya. Però 
també el 50 % de 
la Dependència, 
que segons 
la Memòria 
Econòmica de 

Considerar que si la despesa existia en el 
pressupost i era obligatori fer-la, també havia 
de contemplar-se els ingressos necessaris 
encara que a qui legalment li corresponia 
(l’Estat) no els abonara (els devia). De fet, eixa 
mateixa argumentació ha dut a la Conselleria 
d’Hisenda a incloure esta última partida 
reivindicativa, és a dir, a considerar que és un 
deute que té l’Estat amb nosaltres, i que és del 
tot correcta i justa.

No obstant, este intent del Consell PP-
Vox de fer vore que mantenien la seua 
“coherència”, ens ha eixit car. Perquè mentre 
la resta de comunitats disposaran en 2024 de 
més diners per a invertir en serveis públics 
i polítiques públiques que contribuïsquen 
a compensar la pujada del cost de la vida 
i l’increment de les hipoteques, així com a 
fomentar el desenvolupament econòmic i 
social sostenible dels seus territoris, ací no es 
comptarà amb eixe “extra” perquè Mazón ha 
decidit que tornem a ser ciutadans de segona 
com abans de 2015.

Per què “ciutadans de segona”? Perquè 
la partida reivindicativa dels 1.336 milions 
d'euros (que, com hem dit, només compensava 
parcialment la falta d’un finançament just) 
servia per a acostar-nos a la mitjana autonòmica 
d’inversió pública per habitant. Un nivell al qual, 
en 40 anys d’autogovern, només vam arribar en 
2021. És a dir, en lloc de resignar-nos a invertir 
menys, eixa partida traslladava els diners que 
no rebíem per les transferències del Sistema 
de Finançament Autonòmic (SFA) al Fons 
de Liquiditat Autonòmic (FLA), és a dir, a un 
préstec intern entre l’Administració General de 
l’Estat i la Generalitat Valenciana. Tot dins el 
“Reino de España”.

Anem ara a analitzar “el rigor” i “el 
realisme” pel que fa a l’apartat de despeses 
del Pressupost, que el Consell (i certa premsa 
afí o que n’ha fet una lectura superficial), 
han afirmat que “creixen”. Efectivament, la 
despesa creix però la inversió pública baixa. 
L’acumulació de deute públic, pel dèficit 
tècnic i estructural que tenim a causa del mal 
funcionament de l'SFA (infrafinançament), 
unit a la ràpida pujada de tipus d’interés pel 

NI REALISTES  
NI RIGOROSOS, RETALLADORS

Palau de la Generalitat Valenciana vist des del Micalet

“Contràriament 
a tot principi de 
bona gestió (i de 
justícia fiscal), han 
renunciat a ingressos 
certs, bonificant 
al 99 % l’impost 
de successions i 
donacions: -392 
milions d'euros

“Mentre la resta 
de comunitats 
disposaran en 2024 
de més diners per a 
invertir en serveis 
públics i polítiques 
públiques que 
contribuïsquen a 
compensar la pujada 
del cost de la vida, ací 
no es comptarà amb 
eixe “extra” perquè 
Mazón ha decidit 
que tornem a ser 
ciutadans de segona
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“Si el Consell redueix 
els ingressos amb 
una reducció de 
l’esforç fiscal, amb 
quina autoritat 
negociarem un nou 
finançament?

ENTREVISTA

VICENT SOLER
EXCONSELLER D'HISENDA I MODEL ECONÒMIC

L’INFRAFINANÇAMENT DEL PAÍS VALENCIÀ

L’ADMINISTRACIÓ 
ESTATAL ÉS LA 
RESPONSABLE DEL DEUTE 
PERQUÈ ENS HA PASSAT 
LES OBLIGACIONS, 
PERÒ NO ELS DINERS”

“

Vicent Soler ha estat conseller d’Administració Pública i d’Hisenda i Model 
Econòmic. Dins del PSPV ha viscut activament l’evolució política en la nostra 
societat i com a catedràtic d’Economia Aplicada és coneixedor de les necessitats 
pressupostàries del País Valencià. Amb ell conversem sobre l’infrafinançament, el 
món de l’empresa i les primeres mesures del govern de dretes en la Generalitat.

Vicent Soler i Marco

hauria de condonar al País Valencià. Com és 
l’infrafinançament que patim?
Tenim un deute voluminós que és el més 
important per càpita de totes les comunitats. Té 
dos components, un de caràcter conjuntural i 
un altre d’estructural. El conjuntural arribà per 
l’infrafinançament muntat pel ministre Montoro 
durant la crisi econòmica i en la qual van fer 
el contrari del que deien. Van pujar molt els 
impostos, sobretot l’IVA, però d’eixe augment 
dels impostos els ingressos se’ls va quedar 
l’Administració central, no es van passar a les 
comunitats autònomes. I nosaltres continuàrem 
tenint les mateixes despeses, perquè les despeses 
en un estat del benestar no són flexibles a la 
baixa. En el pacte que van fer ERC i PSOE es 
va concretar que el 50% d’eixa caiguda dels 
ingressos en les comunitats autònomes es 
retornara a Catalunya. No van demanar el 100%, 
van acordar el 50% i es va aplicar a totes les 
autonomies. Si a eixe 50% del deute conjuntural 
li sumes al deute estructural (infrafinançament 
pel criteri de la població) ix la xifra que ha dit 
el director de l’IVIE. El que toca ara és fer la 
quitança, perquè el deute d’Espanya no creix, el 
que passa és que la titularitat del deute passaria 
de les comunitats autònomes a l’Administració 
central, que és la responsable del deute perquè 
ens ha passat les obligacions, però no els diners. 
Amb el deute que quedaria i els ingressos 
ordinaris de la Generalitat ens permetria tornar 
als mercats internacionals i endeutar-nos 
sanament. Cosa que no podem fer actualment.

I com influiria en la societat, en les 
treballadores i els treballadors?
Podríem emprendre accions amb més vigor. 
En la Generalitat podríem separar molt bé 
la despesa corrent —de funcionament— de 
la d’inversions. La part de sous i salaris seria 
suficient, estaria assegurada i podríem fer una 
millora de les condicions laborals. Recordem que 
la qüestió dels salaris en la Funció Pública està 
mediatitzada per lleis pressupostàries estatals, 
nosaltres el que podem és organitzar-nos millor.

Per què tenim eixa percepció que els valencians 
i valencianes som irrellevants per a l’Estat?

s’han de tindre majories. Eixes majories només 
són factibles si el PP també hi està d’acord, 
perquè hi ha autonomies del PP que tenen visions 
diferents i altres del PSOE que també. Per això és 
fonamental l’acord dels dos grans partits.

Vosté va ser un dels impulsors de 
l’administració valenciana moderna en 1985. Té 
por que el govern de dretes ho desmunte tot?
Hi ha una consigna vergonyosa en l’extrema dreta 
i la dreta tradicional que és la de tindre un estat 
mínim, el govern mínim. Què vol dir el govern 
mínim? Que ho expliquen. Menys sanitat pública 
de qualitat i universal? Menys educació pública 
generalitzada i de qualitat? Com es gestiona la 
dependència, amb quins fons es paga tot això? 
No hem de parlar només de la despesa, hem 
de parlar de la fiscalitat i que eixa fiscalitat siga 
progressiva. Hem d’aconseguir un ús eficient dels 
recursos del contribuent. Els diners públics són 
sagrats, no són dels polítics. En aquest sentit, és 
important entendre l’eficiència dels recursos. Per 
exemple, aquella administració que vam crear 
en els huitanta de manera precària, però que 
s’aguanta, ara entrava en un segon pas. Vorem el 
nou govern què fa. Els pressupostos de 2024 ja es 
fan amb una plataforma que es diu Nefis de gestió 
econòmica i financera que revolucionarà la gestió 
dins de l’Administració. Això ha costat quatre 
anys de fer-ho. És un salt qualitatiu important, en 
la transparència, la traçabilitat i en la dada única. 
I tot això amb el control de la despesa pública, 
negociat pel manament de la UE. Un fet que 
permet ser més eficients amb els mateixos diners.

Què pensa de les mesures fiscals de Mazón 
amb la retirada de l’impost de successions?
Ací tenim dos elements molt greus. Hi ha menys 
ingressos i la despesa és la mateixa. Però a més 
la mesura fiscal es fa de manera regressiva, 
que és l’altre aspecte greu. Se'ls lleva la càrrega 
fiscal a les rendes més altes, quan això va en 
contra de l’article 31 de la Constitució que ens 
diu clarament que pague el que més tinga. No 
és bo. En el Botànic teníem clar que nosaltres 
complíem les nostres obligacions fiscals com 
a comunitat autònoma i anàvem a la mesa 
de negociació, pel nou model de finançament 
autonòmic, amb els deures fets. I ho féiem sense 
fer-nos rojos, demanant allò que és just, perquè 
hem complit. Si nosaltres ara rebaixem els 
nostres ingressos, amb una reducció de l’esforç 
fiscal, amb quina autoritat anirem a negociar?

Entrevista completa en el web d'Intersindical

VICENT X. CONTRÍ
ÀREA DE PUBLICACIONS I COMUNICACIÓ

Com viu la jubilació com a professor universitari 
i exconseller?
La veritat és que no pare en torreta. Ara soc 
president del Consell Social de la Universitat 
de València i president de la Fundació Adeit 
Universitat-Empresa. Són uns càrrecs bastant 
atractius en la mesura que vinc d’una universitat 
conscient dels problemes que hi havia fora, però 
que després tenia dificultats per establir-ne les 
connexions, sobretot en el teixit productiu. Com 
a acadèmic i conseller, he estat en contacte amb 
el món productiu i de l’empresa, i vaig pensar 
que podia ser útil quan em van oferir el càrrec.

Entenc que s’aplicaran les bones pràctiques 
laborals, reclamades a les empreses, també en 
la universitat.
Jo crec que hem anat a millor. Hi ha hagut en 
el passat alguns problemes que jo no he arribat 
a conéixer. Problemes no només en cada lloc de 
treball, més prompte en la mateixa organització. 
Ara mateix, s'hi respira un ambient d’adhesió al 
projecte per part dels  treballadors, un  aspecte 
fonamental per al bon funcionament. Soc el 
president de la Fundació, no el director general, 
però el que m’arriba és que el clima laboral ha 
millorat moltíssim.

Parla amb els membres del Govern del Botànic?
Sí. Tenim una molt bona relació. No vull 
exceptuar ningú. Fins i tot amb la persona 
amb la qual he discutit més sempre, que és 
la vicepresidenta Mónica Oltra, amb qui 
personalment em sent molt pròxim i tinc una 
química i una empatia molt grans. Òbviament 
parle amb l’expresident, Ximo Puig. L’altre dia 
vaig participar en un acte amb l’exconseller 
d’Economia, Rafa Climent, i vam actuar com si 
ens haguérem preparat les intervencions i no ho 
havíem raonat abans. Va estar molt bé.

Francisco Pérez, director de l’Institut Valencià 
d’Investigacions Econòmiques (IVIE), xifra 
en 27.500 milions el deute que l’Estat 

Hem estat dos-cents anys sent irrellevants, des 
de les Corts de Cadis. L’Espanya contemporània 
és construeix al marge dels valencians. Totes 
les classes emergents dominants pacten amb 
els poders centrals no qüestionar l’Estat a canvi 
de poder fer els negociets, això ha tingut una 
projecció fins fa quatre dies. No ens hem fet de 
valdre en la construcció d’una Espanya moderna, 
només els bascos i els catalans han sigut capaços 
de fer-ho. I això és una herència difícil de 
canviar en una generació, sobretot quan has 
tingut quaranta anys de dictadura. Recuperar 
les ganes de ser valencians i exercir com a tals 
no s’improvisa, costa. Quan estàs en un govern 
democràtic, que ix de les urnes, has d’intentar 
d’una banda treballar per a superar-ho; tenint 
en compte que cada quatre anys hi ha eleccions, 
però sense trencar el vincle amb l’electorat que 
no en té encara consciència. 

Amb el pacte del PSOE i l’independentisme 
català estem en l’agenda. Mai els diputats i 
senadors valencians han plantejat votar en 
contra d’Aznar, Zapatero o Rajoy per no tindre 
un finançament just.
Bé, els grups parlamentaris existeixen i tenen 
disciplina de vot. Són les regles del joc. El Botànic 
ha actuat sempre posant els interessos dels 
valencians per damunt d’interessos partidistes. 
Quantes vegades he tingut problemes en el 
Consejo de Política Fiscal y Financiera votant 
coses que importaven als valencians i que 
no estava clar si agradaven a Ferraz. Això ho 
hem fet amb la cobertura d’un president de la 
Generalitat que tenia molt clar tot això. Hem 
anat fent pedagogia també dins del partit, quan 
governàvem i quan no. Oir dins del PSOE que «el 
cas de València l’hem de tindre en consideració» 
era impensable fa uns quants anys. Ara es planteja 
un nou sistema de finançament autonòmic, una 
alternativa que bàsicament ha sorgit d’ací cap 
a Espanya i que, sense perjudicar ningú, ens 
beneficia molt. M’he 
mogut per totes 
les comunitats, he 
parlat amb tots els 
consellers, he tret 
de la invisibilitat el 
tema valencià. Jo, el 
president Puig i el 
govern del Botànic. 
El que passa és que 
l’últim pas s’ha de 
fer en el Congrés 
dels Diputats on 
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ICS-INTERSINDICAL 
VALENCIANA, 
MODEL SINDICAL 
D'ÈXIT

(GRÀCIES) DE RES 

ELECCIONS SINDICALS

STM FORD ALMUSSAFES

no tenim només les empreses que busquen 
sindicats “menys combatius”, sinó que, a 
més, patim el boicot continu per part dels 
malanomenats "sindicats de classe". Cada 
vegada que Intersindical Valenciana guanya 
o obté representació en una empresa, aquests 
altres sindicats tracten d'impugnar els nostres 
resultats. Per sort, sempre hem pogut demostrar 
que eixes impugnacions no tenien raó de ser.

Aquests 
múltiples intents 
per desgastar-nos, 
no els han servit de 
res, ja que comptem 
amb les persones 
treballadores que 
ens donen suport i 
reforcen els nostres 
plantejaments. 

primer lloc, el de 
2013, l'anomenat 
de "Competitivitat 
i ús". Després, el 
de 2017, "Acord 
de competitivitat 
Horitzons 2020".  
Aquests acords 
ens van llevar 
els menjadors 
i la pausa de 30 minuts. Ens van provocar 
terribles pèrdues econòmiques per la creació 
de noves categories salarials per a les noves 
contractacions. Ens van limitar els quinquennis 
a tres.  Ens va congelar del plus de transport. 
I el “Pla de Previsió de Jubilació” es va poder 
recuperar gràcies a la pressió de la plantilla i dels 
sindicats combatius.

CAL ASSEGURAR EL FUTUR DE FORD 
ALMUSSAFES
Donada la dura realitat que patim, a causa del 
vergonyós acord –que, per descomptat, STM-
IV no va signar– i l'anunci de Ford Company 
que “ajornava qualsevol decisió que tinga a 
veure amb les inversions relacionades amb 
l'electrificació”, hem hagut de mobilitzar-nos 

En empreses com ara Faerch, Elaborados 
Cárnicos Medina, Embutidos Martinez fase I i 
fase III, Platos Tradicionales, Copevac, Cleanity, 
Hormigones Buñol, Porcelanas Mare Nostrum, 
Pet, Frescos Delisano, Cebollas Tara, Comercial 
Visa i Sacyr, hem guanyat les eleccions sindicals 
o obtingut una àmplia representació sindical. 
Aquests resultats electorals ens avalen i ens han 
convertit en una opció sindical majoritària per 
decisió de les persones treballadores.

El nostre compromís és ser part activa i 
resolutiva dels problemes que les persones 
treballadores han d'afrontar cada dia, i 
treballar en la millora de les seues condicions 
laborals i socials. Les decisions de les 
treballadores i treballadores no poden ser 
qüestionades per cap direcció sindical, 
sinó respectades. Eixe és el secret de l'èxit 
d'Intersindical Valenciana.

de la direcció de l'empresa, també i avançar 
en la defensa dels drets de les treballadores i 
treballadors. Estem convençuts que les coses es 
poden fer d'una altra manera.

Ford té un deute històric amb la 
societat valenciana (milers de milions de 
subvencions) i sobretot amb una plantilla 

que, durant 
dècades, li ha 
generat beneficis 
multimilionaris. 
Tal com vam 
reclamar en la 
concentració: 
Càrrega de treball 
i garantia de 
futur, ja!

MARÍA VILLAR
ICS-IV

D es que en el 2020 ens vam passar a 
Intersindical Valenciana, el Sindicat 
incrementa la seua presència en les 

comarques de la Foia de Bunyol i la Plana 
Utiel-Requena. Un creixement que s'ha 
produït tant en afiliació, com en representació 
en les diferents empreses de la zona.

El compromís que vam adquirir en el seu 
moment ha donat els seus resultats. La clau 
és el dia a dia. Realitzem una acció sindical 
permanent i de proximitat. Un gran treball 
en equip que s'ha traduït en un increment 
constant d'afiliació i en èxit rere èxit en cada 
elecció sindical on presentem candidatura.

Ara bé, no podem dir que ens ho estiguen 
posant fàcil. Més prompte al contrari. Enfront 

L es treballadores i treballadors de Ford 
Almussafes –i el conjunt de la societat 
valenciana– vam assistir expectants 

al procés de negociacions de l'any passat. 
Negociacions que van finalitzar amb rondes 
de brindis, fotos i abraçades, la signatura de 
l'Acord d'Electrificació, i la seua consegüent 
aplicació a l'actual XVIII Conveni Col·lectiu, que 
s'aplicarà fins al 2026. Des de l'STM-Intersindical 
Valenciana el vam qualificar com “l'acord de la 
vergonya". Ha sigut, amb diferència, el pitjor de la 
història de Ford per als interessos de la plantilla. 
Es va signar el 27 de gener de 2022 a Colònia. 
D'esquena a la plantilla, i, damunt, sense ratificar-
lo en referèndum, com fins aleshores s'havia 
fet. És evident que la direcció de l'empresa i el 
sindicat majoritari tenien por de perdre'l.

El nou conveni ens congela el sou durant els 
pròxims 4 anys (en un moment en què tenim 
la inflació més alta dels últimes dècades). Ens 
augmenta la jornada laboral 15 minuts. Ens 
obliga a treballar 18 dissabtes a l'any. I, a més, 
ens lleva el plus addicional de les jornades 
industrials a partir del 2025… (Gràcies) De res.

Tot això sense perdre la perspectiva dels dos 
acords anteriors, igualment ruïnosos per a la 
plantilla, a pesar que també en van traure pit. En 

Les treballadores i els treballadors són els 
que decideixen en assemblea,  de forma 
voluntària, i amb vot lliure i secret. Només 
elles i ells prenen les decisions que consideren 
més adequades pel que fa a la representació 
sindical en els seus centres de treball.

El boicot arriba fins a l'extrem que en 
empreses on tenim el 99% de l'afiliació (per no 
dir el 100%) facilitem que els "altres sindicats” 
–que fins i tot desconeixen la ubicació dels 
centres de treball– puguen presentar també 
candidatures. Com a premi, ens impugnen les 
eleccions. Evidentment, el laude posterior de 
justícia ens acaba donant la raó.

Situacions com aquesta es podrien relatar 
moltíssimes en aquest escrit. Però pensem 
que amb un exemple és més que suficient per 
a descriure l'assetjament sindical que patim, i 
que, malgrat això, no els dona resultats.

de nou. Vam convocar una concentració per a 
reclamar una càrrega de treball que garantisca 
la viabilitat de Ford Almussafes i també per 
a exigir la restitució de drets i salaris que ens 
va llevar "l'acord de la vergonya”. En finalitzar 
la concentració, ens vam solidaritzar amb la 
plantilla de Renhus. Companys i companyes que 
estan en procés de negociació d'un ERO extintiu.

Una vegada que coneixem les inversions reals 
que Ford pretén realitzar a la planta d'Almussafes, 
caldria negociar de nou les condicions laborals de 
la plantilla. Negociacions en els quals, en aquests 
temps tan delicats i incerts, hauria de prendre 
partit tot el Comité d'Empresa. Reclamem unitat 
sindical, respecte a la plantilla, i el referèndum 
pertinent. Només amb aquests tres elements 
podrem confrontar la desídia i els incompliments 

LA PLANTILLA DE FORD DAVANT  
EL FUTUR INCERT DE LA FACTORIA

EL SINDICAT NO DEIXA DE CRÉIXER EN LES ZONES INDUSTRIALS 
DE LA FOIA DE BUNYOL I LA PLANA D'UTIEL-REQUENA

“Reclamem unitat 
sindical, respecte 
a la plantilla, i el 
referèndum pertinent

“Patim el boicot 
continu per part 
dels malanomenats 
"sindicats de classe"

Membres d'Intersindical Valenciana concentrats a la porta de l'Ajuntament de Bunyol

Imatge de la concentració del 21 de novembre passat a Ford Almussafes per la restitució dels drets i salaris
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INTERSINDICAL SALUT

La nostra organització no farà un pas arrere 
en l'acord aconseguit al març, perquè va ser 
negociat en la Mesa Sectorial de Conselleria 
entre els representants legítims de les 
treballadores i treballadors i l'Administració. 
L'acord, per tant, s'ha de complir sobre la base 
de la Llei orgànica de llibertat sindical, a més 
de conculcar l'article 33 del TREBEP.

La Conselleria de Sanitat, per la seua 
part, ha expressat de viva veu la intenció 
d'aplicar les 35 hores en 2025. Però, això 
sí, sense obrir un procés formal de diàleg, 

talent, a atraure noves i nous professionals 
i a afavorir la conciliació personal i 
familiar. En definitiva, enfortirà el 
sistema sanitari i millorarà les condicions 
de treball del personal, fet que, a més, 
repercutirà en una major qualitat de 
l'atenció sanitària.

Intersindical exigeix que es respecten els 
acords signats i insisteix que el conseller no 
pot decebre les persones treballadores. Cal 
continuar avançant en drets i no retrocedir a 
força de retallades.

I ntersindical Salut va liderar les 
mobilitzacions sindicals perquè la nova 
Conselleria de Sanitat complisca l'acord 

signat el 8 de març, que fixava la implantació 
progressiva de les 35 hores setmanals des del 
2023 fins al 2025. El Sindicat va impulsar una 
concentració conjunta, que va tindre lloc el 27 
de novembre a les portes de la conselleria.

sense presentar cap document que permeta 
analitzar les seues vertaderes intencions 
i sense garanties de la seua implantació 
completa en eixa data.

Intersindical Salut defén l'establiment de 
la jornada de 35 hores, com té la majoria de 
comunitats autònomes, per a tot el personal, 
el de torn fix i el de torn rodat, com contempla 
l'acord signat al març. A més, rebutgem el 
retard en la seua aplicació.

Aquesta mesura contribuirà al reforç i 
rejoveniment de les plantilles, a retindre 

PER LA 
IMPLANTACIÓ DE LA 
JORNADA LABORAL 
DE 35 HORES
INTERSINDICAL SALUT RECLAMA QUE ES 
COMPLISQUEN ELS ACORDS SIGNATS

IV CONGRÉS INTERSINDICAL SALUT

Imatge del IV Congrés d'Intersindical Salut

Una imatge de la concentració per la jornada de 35 hores del personal de Sanitat

aplicada en el nostre territori basada en la  
desprivatització dels serveis sanitaris que ja 
ha cristal·litzat en la reversió de dos grans 
hospitals a la gestió pública: el d'Alzira en 
2018, i el de Torrevella en 2021. Amb el canvi 
de govern al maig passat, vam tindre el temor 
que les reversions quedaren paralitzades. En 
el marc d'aquesta llei s'inclou la participació 
ciutadana en els consells de salut, en els 
quals s'ha d'abordar la reversió atenent, 
tan bé com siga possible, les propostes de 
millora i necessitats de la ciutadania. Des 
d'Intersindical Salut demanem a la Conselleria 
que aquestes comissions es facen realitat i que 

gestió privada, cosa que, finalment,  s'ha 
descartat gràcies a la lluita i defensa a ultrança 
d'Intersindical Salut.

Cal tindre en compte un informe de la 
Subdirecció General de Recursos Econòmics, 
al qual vam tindre accés, que dona suport a la 
gestió pública. L'informe és devastador. Entre 
d'altres qüestions destaca que no és cert que la 
gestió privada estalvie un 30% de la despesa 
corrent sanitària, ja que els càlculs es realitzen 
sobre un marc jurídic més flexible que propícia 
menors despeses en personal.

Tampoc no és veritat que la despesa per 
habitant siga menor amb la gestió privada. El 
pacient atés sota el Sistema Públic de Salut té 
un percentatge major en l'índex de millora de 
l'atenció sanitària, ja que en el sistema públic 
hi ha més indicadors per a ser valorats en els 
Acords de Gestió.

També hem de tindre en compte que 
l'equipament hospitalari de més de 10 anys no 
ha de superar el 10%. Aquest informe constata 
que, en el departament de Dénia, el material 
d'aquesta antiguitat superava el 53%.

En definitiva, l'informe deixa en evidència 
que les inversions de les concessionàries no 
estan degudament justificades.

L a Llei d'Equitat del Sistema Nacional de 
Salut té com a objectiu prioritari blindar 
la sanitat pública i la seua gestió. Una 

normativa que aplana el camí iniciat ja fa un 
temps per a continuar avançat amb reversions 
sanitàries. En aquest context, Intersindical 
Salut ha sol·licitat les reversions de l'hospital 
de Dénia i Manises.

L'administració autonòmica anterior 
assegurava que el seu equip mantenia el 2024 
com a horitzó per a recuperar la gestió directa 
d'aquestes dos àrees de salut, una vegada 
finalitzen els contractes de cessió actuals. Es 
tracta d'un pas més en la política sanitària 

no queden només en el paper.
 El Sindicat valora molt positivament 

aquesta llei i les reversions a la gestió pública, 
ja que constitueixen un dels pilars bàsics de 
la nostra organització en defensa del sistema 
públic de salut.

El 20 d'octubre 2023, per fi,  es va fer 
pública la decisió de Conselleria de culminar el 
procés de reversió del departament de Dénia 
i Manises, com sempre hem defés. Des que 
es va materialitzar el resultat de les eleccions 
autonòmiques el passat 28 de maig, temíem 
que l'esmentada reversió quedara paralitzada 
pel canvi polític i, per tant, prorrogada la 

INTERSINDICAL SALUT DEFÉN 
UNA ADEQUADA REVERSIÓ DELS 
HOSPITALS DE DÉNIA I DE MANISES

També va triar els nous òrgans de govern 
del Sindicat, una aposta pel relleu 
generacional encapçalada per Alba Iniesta 
Medel (Coordinadora), Eva López Jiménez 
(Acció Sindical) i Víctor García Navarro 
(Organització). Saba nova per a un opció 
sindical totalment consolidada que continuarà 
reivindicant millores en les condicions 
laborals del sector sanitari, el manteniment 
dels avanços aconseguits i la protecció dels 
serveis públics. Plantarem cara!

I ntersindical Salut-Iv va celebrar el seu IV 
Congrés Nacional els dies 10, 11 i 12 de 
novembre a la ciutat d'Alboraia  (Horta 

Nord). Tres dies intensos de treball en què 
l'afiliació va participar, va debatre i va decidir 
el full de ruta que guiarà el Sindicat durant els 
pròxims 4 anys.

El Congrés va aprovar els eixos d'Acció 
Sindical que marcaran les actuacions de 
l'organització en defensa de les treballadores 
i treballadors del sector sanitari valencià. 

AMB TU CAP AL FUTUR
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FUNCIÓ PÚBLICA

STEPV ES REUNEIX 
AMB EL NOU EQUIP 
DE LA CONSELLERIA 
D'EDUCACIÓ

LA FUNCIÓ 
PÚBLICA DAVANT 
EL NOU GOVERN

Durant la reunió també es va demanar la millora del 
finançament de les universitats públiques valencianes.

A la directora de l'ISEA se li va traslladar la urgència 
de mamprendre actuacions en infraestructures i centres, 
com ara l'Escola Superior d'Art Dramàtic, l’Escola D’Art 
i Superior de Disseny i els conservatoris superiors de 
Música i Dansa d'Alacant, l’Escola d’Art i Superior de 
Disseny d’Oriola o l’EASC de Manises. El Sindicat també 
va demanar l'obertura de borses de moltes especialitats 
que, ara mateix, no existeixen, l'actualització i negociació 
dels requisits establits per Difícil Cobertura i millores 
sobre el Concurs de Trasllats, entre d'altres qüestions.

STEPV, com a sindicat majoritari de l’ensenyament, 
sempre té la mà estesa amb l’Administració per a 
arribar a acords que milloren les condicions laborals 
del professorat i la qualitat de l’ensenyament, però 
alhora no dubtarà a mobilitzar el professorat i 
la comunitat educativa en aquelles mesures que 
considere un retrocés o una agressió a l’ensenyament.

APT. Entenem que, amb l'actual regulació, el sistema 
deixa a l'arbitri de l'Administració la manera i els 
temps per a posar en marxa aquests processos, fet que 
dificulta la mobilitat.

Una altre dels objectius que no pot quedar fora 
de la gestió, tal com pretén l'actual equip de govern, 
és el teletreball. Si volem una administració del 
segle XXI, urgeix la digitalització de les relacions 
laborals. Cal implementar programes nous en aquest 
sentit, i renovar aquells que ja han demostrat la seua 
eficiència, tant pel que fa a la conciliació del personal, 
com al funcionament del servei.

Finalment, exigim la posada en marxa d'una 
negociació real, que no es limite a bones paraules, 
per a afrontar les mancances de la Funció Pública 
valenciana. Les reivindicacions sindicals que hem 
posat en coneixement de l'Administració, reunió 
rere reunió, queden en foc d'encenalls si no es 
convoquen els espais de negociació corresponents. 
Hem de recordar que són de caràcter obligatori per 
a l'Administració d'acord amb la llei. Només així 
podrem avançar cap a uns serveis públics de qualitat, 
com defenem des d'Intersindical-STAS.

E l 26 de novembre va tindre lloc una primera 
reunió amb el conseller d’Educació, José 
Antonio Rovira, i el secretari autonòmic 

d’Educació, Daniel McEvoy. En aquesta entrevista, 
s'abordaren qüestions referides a l'ensenyament 
públic no universitari i el privat-concertat. El Sindicat 
va presentar una sèrie de reivindicacions en els dos 
àmbits.

Pel que fa a ensenyament públic no universitari, a 
banda de moltes altres qüestions, es va incidir en la 
millora de les plantilles, la reducció de la burocràcia 
i de les ràtios, la recuperació del poder adquisitiu, 
i el foment del valencià com a llengua vehicular 
del sistema educatiu. També es va reclamar la 
continuïtat del professorat interí i l'estabilitat del 

CRISTÒBAL GALLARDO
INTERSINDICAL-STAS

S i fem balanç de l'acció política del nou govern 
en relació amb la Funció Pública valenciana, 
veiem, amb decepció, que l'actual equip de la 

Conselleria d'Hisenda i Administracions Públiques 
s'ha limitat a mantindre la inèrcia dels anteriors 
gestors. La presa de decisions s'ha posposat sine 
die fins a l'aprovació del nou pressupost, del qual es 
preveuen retallades importants. D'altra banda, els 
grans reptes pendents de la Funció Pública estan 
a l'espera d'una negociació real que veiem que mai 
arriba.

Un dels assumptes que està pendent i exigeix 
una resposta decisiva sense dilació és la resolució 
de les ofertes d'ocupació pendents des del 2018 
que se solapen amb les posteriors, com ara l'oferta 
d’estabilització derivada de la llei 20/2021 i l'oferta 
del 2022. Les primeres es regeixen per l'anterior 
llei de funció publica, mentre que les posteriors a 
l'entrada en vigor de la llei 4/2021 han d'ajustar-se 

funcionariat de carrera mitjançant concurs de 
trasllats, entre altres temes.

Quant a l'ensenyament privat-concertat, es va 
demanar la reactivació de la Comissió de Seguiment de 
la Concertada, l'abonament de la paga de 25 anys d'ofici 
–que continua judicialitzada–, posar fi a la problemàtica 
dels impagaments de les nòmines i, a banda d'altres 
mesures de caràcter laboral, la negociació d'unes 
plantilles adequades a les necessitats dels centres.

Prèviament a aquesta reunió, el Sindicat ja s'havia 
reunit amb la secretària autonòmica d'Universitats, 
M. Esther Gómez Martín, i la directora de l'ISEA, 
Francisca Blanch Piqueras. Pel que fa al sector 
universitari, l'STEPV va reclamar que s'active la Mesa 
General d'Universitat perquè s'aborden tots els temes 
que afecten el sector. El Sindicat també va explicar 
els motius pels quals no hem signat el Conveni. No 
contempla totes les figures en les millores salarials i 
les retribucions del personal investigador són ínfimes. 

als terminis que imposa la nova llei. Aquesta situació 
crea una incertesa entre el personal que ha aprovat les 
diferents convocatòries a l'hora d'establir la prioritat 
per a triar destinació. Aquest retard també dificulta 
la mobilitat i l'ascens entre el personal funcionari que 
ha aprovat diverses convocatòries i que no pot accedir 
per promoció interna per no haver finalitzat el procés 
anterior.

Un altre dels eixos fonamentals, al qual no 
s'està donant resposta a pesar de la insistència des 
de la nostra organització sindical, és la necessitat 
de negociar l'aplicació de la jornada de 35 hores 
setmanals, objectiu pendent des de la legislatura 
passada.

Necessitem també abordar la gestió de borses que 
s'ha quedat obsoleta respecte a les actuals necessitats 
dels serveis. També cal  posar en marxa un nou 
desenvolupament normatiu i adaptar-lo a l'actual 
situació.

La gestió de les Agrupacions de Llocs de Treball 
(APT) i la falta d'informació sobre la seua gestió és 
una cosa que ens preocupa perquè està generant gran 
incertesa entre les persones integrants d'aquestes 

Un moment de la reunió amb el conseller Rovira

Concentració del passat 14 de novembre a la Ciutat Administrativa en contra del bloqueig del procés d'estabilització a l'IVASS

“Es va incidir en 
la millora de les 
plantilles, la reducció 
de la burocràcia 
i de les ràtios, la 
recuperació del 
poder adquisitiu, i el 
foment del valencià 
com a llengua 
vehicular

“Exigim la posada 
en marxa d'una 
negociació real, 
que no es limite a 
bones paraules, 
per a afrontar les 
mancances de la 
Funció Pública 
valenciana

EL SINDICAT PRESENTA UNA BATERIA DE PROPOSTES 
PER A MILLORAR LES CONDICIONS LABORALS DEL 
PROFESSORAT EN TOTES LES ETAPES EDUCATIVES

QUEDEN MOLTS ASSUMPTES PENDENTS 
QUE, DE MOMENT, NO S'HAN ABORDAT
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EL FUTUR DE LES 
PENSIONS PÚBLIQUES 
PASSA PER LA 
MOBILITZACIÓ SOCIAL

EL PRIMER SINDICAT 
DE LA FUNCIÓ PÚBLICA, 
MALGRAT TOT

PENSIONS

Una imatge de l'última manifestació estatal per les pensions públiques

	� Restitució de la “pagueta”, és a dir, del 
sistema d’ajust anual, que compensava les 
pèrdues del poder adquisitiu i que va ser 
eliminada en l’última reforma.
	� Pensió mínima equivalent al 60 % del salari 
mitjà de cada país, d’acord amb el que 
marca la Carta Social Europea i que no pot 
ser inferior als 1080 € .
	� Eliminació dels coeficients reductors de les 
pensions dels treballadors i treballadores  
que, amb més de 40 anys de cotització, han 
hagut de jubilar-se anticipadament.
	� No a la privatització de les pensions 
públiques, imposades en els convenis 
col·lectius, mitjançant el desviament de 
les cotitzacions a fons privats de pensions, 
que estan fent fallida en països com Xile, 
Holanda, o al Regne Unit, on han estat 
rescatats dues vegades.
	� Reducció, fins a la desaparició, del biaix de 
gènere en salaris i pensions que afecta les 
dones treballadores i jubilades.
	� Revalorització dels salaris d’acord a l’IPC: 
ens calen salaris dignes per a tindre 
pensions dignes en un futur.
	� Auditoria pública als comptes de la 
Seguretat Social, que demostraria que el 
sistema públic de pensions és sostenible 
i ens permetria conéixer el total dels fons 
que s’han desviat de la caixa de les pensions 
per a finançar despeses impròpies, com el 
mateix govern ha reconegut.

Fet i fet, des del moviment pensionista seguim 
en lluita i volem deixar ben clar que el futur de 
les pensions públiques depén de la mobilització 
social. És necessària la lluita al carrer per a 
defendre els nostres drets, perquè, al cap i a la fi, 
totes i tots som futurs pensionistes.

Governe qui governe, defendrem les pensions 
i tot el que és públic!

dificultat, la victòria tant en vots com en 
delegades és indiscutible.

Aquest obstacle de la proporcionalitat en la 
representació és un fet ja conegut, que estem 
denunciant des de sempre i que des de sempre 
hem superat. Però no ha sigut el major a què 
ens hem hagut d’enfrontar en aquest període 
d’eleccions. A finals del 2019, quan ja havien 
finalitzat els anteriors processos, el govern 
del Botànic va expulsar IV i FSES de la Mesa 
General de Negociació I (que engloba el personal 
laboral, i l’estatutari i funcionari) sobre la base 
d’una interpretació restrictiva de l’article 36.3 del 
TREBEP derivada d’una sentència del Tribunal 
Suprem. És a dir: els dos sindicats més votats del 
conjunt de la Funció Pública quedaven fora de la 
mesa global. Per si açò fora poc, es va constituir 
l’MGNII (exclusiva del personal funcionari i 
estatutari) i ja no es va tornar a convocar per a 
negociar cap assumpte, malgrat que tots aquells 
que afecten el seu personal s’hi han de tractar 
per llei. El resultat: se’ns deixava al marge de les 
principals negociacions, mentre que sindicats 
amb molta menys representativitat que nosaltres 
podien traure rèdit de la nostra absència.

La pregunta era si açò seria suficient per 
a desbancar-nos de la posició hegemònica 
consolidada després d’una trajectòria de dècades 
de sindicalisme reivindicatiu, assembleari, 
proactiu, coherent, feminista i valencià. Hem 
estat al capdavant en reivindicacions històriques 
i també de noves: augment de plantilles, 
reducció de la jornada laboral, ampliació de 
mesures de corresponsabilitat, reversió de les 
privatitzacions, potenciació dels serveis públics, 
millora de l’atenció a la ciutadania, implantació 
del teletreball, resposta davant la pandèmia, 
revalorització dels salaris, i consolidació del 
personal interí. El temps i el treball sindical ens 
han donat la raó i hem revalidat i augmentat la 
confiança depositada en nosaltres: som, sense 
dubte, l’aposta segura del personal funcionari i 
estatutari per a la defensa dels seus drets i dels 
serveis públics.

TERE SAVALL MUÑOZ
MEMBRE DE LA UNIÓ PER  
LES PENSIONS-ALZIRA

L a Coordinadora Estatal per la Defensa del 
Sistema Públic de Pensions (COESPE) 
té com a  objectiu defendre els interessos 

de la ciutadania en matèria de pensions, 
enfront dels del capital financer, la patronal  i 
els governs, que sovint proposen lleis que no 
prioritzen el nostre benestar. Per aconseguir-ho, 
des del moviment pensionista ens mobilitzem 
als carrers i places en molts pobles i ciutats de 
l’Estat amb objectiu de visibilitzar la nostra lluita 
diària contra l’atac de les forces neoliberals que 
volen desfer l’estat del benestar que tant ens 
ha costat d’aconseguir. Es tracta, en definitiva, 
d'aturar la privatització del sistema públic 
de pensions, així com de defendre els serveis 
públics en general.

En aquest context, el passat dissabte 
28 d’octubre, va tindre lloc a Madrid la 
manifestació que COESPE convoca des de 
2019, i a la qual van donar suport nombroses  
associacions  de pensionistes d'arreu de l’Estat. 
Una jornada en què preteníem deixar clar  
davant l’opinió pública, que tot i estar d’acord 
amb algunes millores de la darrera reforma de 
les pensions, encara queden molts aspectes a 
reivindicar. Hi destaquem els següents:
	� Derogació de les lleis que reformaren les 
pensions en el 2011 i 2013.
	� Revalorització anual de les pensions 
d’acord a l’IPC real, no a l'IPC mitjà. Cal 
recordar que en el  2021 vam perdre un 3% 
de poder adquisitiu, en el 2022 un 4,3% 
i en el 2023 hem tornat a perdre poder 
adquisitiu perquè ha continuat aplicant-se 
l'IPC mitjà.

BEATRIU CARDONA I PRATS
PORTAVEU D'INTERSINDICAL VALENCIANA

J a finalitzats tots els processos electorals 
del personal estatutari i funcionari de 
la Generalitat del període 2022/23, 

Intersindical Valenciana torna a ser el sindicat 
amb més vots i persones delegades i, a més, 
augmenta la seua representació. Açò vol dir 
que som el primer sindicat del conjunt de la 
Funció Pública, que engloba les treballadores 
i treballadors de l’Administració del Consell, 
Educació, Justícia i Salut.

En xifres globals els resultats són molt 
positius, atés que consoliden el lideratge de la 
nostra organització: ens mostren com un sindicat 
fort que, a més, continua creixent. En aquesta 
ocasió, 28.851 persones han confiat en nosaltres 
enfront de les 25.038 dels comicis passats; és 
a dir quasi 1 de cada 3 votants ha confiat en la 
nostra sigla. Aquest suport es tradueix en 207 
persones delegades, enfront de les 183 que vam 
obtindre en els processos de 2018/19.

Val a dir que el còmput de persones delegades 
no és proporcional al nombre de persones 
que estan treballant, ja que superar el 30% 
en vots ens reporta vora el 21% del total de 
delegades i delegats. La causa principal és la 
infrarepresentació del personal docent, que 
només té tres juntes de personal (185 membres 
electes en total) per a una plantilla de prop de 
67.000 persones. La normativa electoral sindical 
és, per tant, distorsionadora i des de sempre hem 
reivindicat una actualització perquè cada vot 
valga el mateix, independentment del sector en 
què treballe la persona que el deposita a l’urna.

Amb tot, tenint quasi el doble de vots que 
el segon sindicat (FSES), més del doble que el 
tercer (CSIF) i el quart (CCOO), i quasi el triple 
que el cinqué (UGT), en delegades la diferència 
no és tan acusada: superem en 17 representants 
el segon, que és CSIF, i que amb menys vots 
que FSES li passa per davant. A pesar d’aquesta 
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GENEALOGIA FEMINISTA

MARIFÉ  
ARROYO:

“LA MESTRA”
INTERSINDICAL DONES

M arifé Arroyo és coneguda com “la mestra”, 
un sobrenom que, donada la seua trajectòria 

vital i professional, s'ha guanyat a pols. Nascuda 
a la Font de la Figuera (la Costera) en 1946, en 
el si d'una família originària de Salamanca, i 
filla de guàrdia civil, va ser una de les primeres 
introductores del valencià a l'escola pública i 
ha estat vinculada als Moviments de Renovació 
Pedagògica sorgits a la darreria del franquisme. 
Com ella mateixa ha explicat en diverses ocasions, 
va ser una altra dona, la pedagoga Raquel Payà, 
la que durant els seus estudis de Magisteri la 
va ajudar a obrir els ulls a una altra manera 
d'ensenyar i de relacionar-se amb l'alumnat: 
“Trencava les formes i la distància entre el 
professorat i l’alumnat. Ens posava l’examen i ella 
eixia de l’aula, podíem consultar tots els llibres… 
Va ser la primera persona que va dir que això 
de separar per sexes no podia ser”. Així doncs, 
Marifé Arroyo va apostar des de ben prompte 

per un model d'escola popular, democràtica i en 
valencià. De fet, només traslladar-se a l'escola de 
Barx, va demanar al seu alumnat que li ensenyara 
la llengua perquè volia parlar com ho feien ells, 
un fet que en 1982 li va comportar l'expulsió de 
l'escola. El següent destí va ser el col·legi Roís de 
Corella de Gandia, on va acaba sent directora.

Després de més de 30 anys de compromís 
pedagògic i lingüístic i de país, es jubilà en 2007. 
L'escriptor Víctor Gómez Labrado va convertir-
la en la protagonista de la novel·la La mestra, 
publicada el 1995 i contínuament reeditada, i ha 
sigut també homenatjada en la cançó “La mestra”, 
del grup ZOO. El 4 d'octubre passat va ser la 
preestrena de la pel·lícula documental amb el 
mateix nom, dirigida per Sergi Pitarch Garrido i 
coproduïda per Ambra Llibres. 

ARA MÉS QUE MAI! CONTRA TOTES 
LES VIOLÈNCIES MASCLISTES!

VISTA AÈRIA DEL PORT DE VALÈNCIA, IMATGE CEDIDA PER LA NASA

INTERSINDICAL DONES

“... I en eixe context arriba una mestra rebel, 
decidida, valenta
La infància en disputa és conquesta
El dictador mor, es comenta
Tenebres s'emporta el difunt
Canviem els costums, morta l'obediència
Trenquem el rosari, cremem els apunts
Davant del futur, la innocència...
Vinguen l'alcalde, la guàrdia, inspectors
A defendre l'absurd, a donar-li lliçons
No van poder, mai no podran, d'aquella mestra
Hui som alumnat avantatjat!...”

“LA MESTRA”, DE ZOO

La pancarta d'Intersindical a la manifestació del passat 25N a València

Marifé Arroyo. Font- Diari la Veu

exparelles durant 2023. Al País Valencià, 
l'informe de l'Observatori de Violència 
Domèstica i de Gènere constata que som 
la tercera comunitat autònoma amb més 
víctimes de tot l'Estat. En el segon trimestre 
de 2023, s'han comptabilitzat un total de 
6.764 agressions masclistes, fet que suposa un 
augment del 8% respecte al mateix període 
de l'any anterior. Aquestes dades, tot i els 
posicionaments negacionistes de la ultradreta, 

Milers de persones van recórrer el centre de la 
ciutat des de la plaça de Maria Agustina.

Les mobilitzacions van continuar a 
la vesprada. Les manifestacions més 
multitudinàries van ser les de València i 
Alacant. La del Cap i Casal va començar 
a la Porta de la Mar i va recórrer el carrer 
Colom fins a la plaça de l'Ajuntament. La 
manifestació d'Alacant, organitzada per 
Dones Feministes d'Alacant, es va iniciar 
a l'avinguda de la Constitució. Al Port de 
Sagunt, la Coordinadora Feminista del Camp 
de Morvedre va convocar una concentració i 
una manifestació posterior.

La jornada va finalitzar amb una sèrie de 
concentracions. A Gandia, va tindre lloc a la 
plaça Major. A Elx, després de concentrar-
se a la plaça de Baix, una marxa nocturna 
feminista va recórrer els carrers de la capital 
del Baix Vinalopó. Finalment, a Xàtiva es 
va organitzar una actuació artística per a 
recordar les dones assassinades.

U na marea morada va recórrer els carrers 
de les principals ciutats del país en 
contra de la violència de gènere. Les 

xifres d'enguany, tristament, continuen sent 
aborronadores. Segons el portal feminicio.net 
—a data de 27 de novembre—, 97 dones han 
sigut assassinades per les seues parelles o 

deixen ben a les clares que la violència 
masclista continua sent una xacra enfront a la 
qual s'ha de lluitar. No podem cedir ni un sol 
mil·límetre.

Intersindical Valenciana va participar en 
totes les manifestacions i concentracions que 
van tindre lloc al llarg del País Valencià amb 
el lema "Ara més que mai! Contra totes les 
violències masclistes! La jornada reivindicativa 
va començar al migdia a Castelló de la Plana. 

CRÒNICA DELS ACTES DE COMMEMORACIÓ DEL 25N DE 2023

https://ca.wikipedia.org/wiki/V?mez_Labrado
https://ca.wikipedia.org/wiki/ZOO_(grup_de_m
https://ca.wikipedia.org/wiki/Sergi_Pitarch_Garrido
https://feminicidio.net/
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SALUT LABORAL I MEDI AMBIENT

Belén Calahorro i Josep Condonyer durant una de les ponències

EL VOLUNTARIAT AMBIENTAL 
DES DEL SINDICALISME

En aquest context, què podem fer nosaltres 
com a sindicalistes? Podem conscienciar 
les  treballadores i treballadors al respecte. 
Podem fer ecoauditories a les empreses que ens 
servisquen de punt de partida per a elaborar 
plans de sostenibilitat. Uns plans que han 
d’incloure projectes de mobilitat activa, segura 
i sostenible, la reducció del consum de matèries 
primeres i dels residus, la reutilització de 
béns i el reciclatge, l’estalvi energètic i d’aigua, 
l'autoproducció energètica amb energies 
renovables, la creació d’espais verds naturalitzats 
interiors i exteriors als centres de treball, etc. 
Així mateix, hem de propiciar la inclusió de totes 
i tots, vetlar per la salut psicosocial del personal 
i fomentar la participació de les treballadores i 

	� Comissió Ciutat-Port. La formem col·lectius 
veïnals, ecologistes i sindicals dels Poblats 
Marítims, la Ciutat de València i l’Horta. Lluita 
per evitar l’ampliació del port i la construcció 
de l’accés nord, així com per la reversió de la 
ZAL i l’enderrocament del dic nord, per així 
preservar la restinga del Saler i l’Albufera.
	� Plataforma del País Valencià per un Tren 
Públic, Social i Sostenible. Lluita per un 
tren que vertebre el territori i refrede el 
planeta, un tren de rodalies, de mitja i llarga 
distància, i amb horaris nocturns, que ens 
convide a deixar el cotxe.
	� Cridem pel Clima-Aliança per l'Emergència 
Climàtica de València. És una plataforma 
d'associacions ecologistes, sindicals, veïnals i 
de la societat civil en general.
	� Xúquer viu.  Lluita per preservar el cabal 
ecològic del riu i les aportacions necessàries 
de l’Albufera. Contra el transvasament al 
Vinalopó.
	� Elx en Bici-Margalló Ecologistes en Acció, 
València en Bici-Acció Ecologista Agró, 
Castelló en Bici, Conbici.org. Organitzacions 
ecologistes del País Valencià que defenen un 
model de mobilitat sostenible, activa i segura 
per a tots els dies i per a tota la població.

Altres organitzacions a les quals donem suport 
puntualment són Joventut pel Clima, Rebel·lió 
Científica, No +bypass, Salvem les Moles, Salvem 
Cala Mosca, Tanquem Cofrents i Per l’Horta.

JOSEP CODONYER 
ÀREA DE SALUT LABORAL I MEDI AMBIENT

L’ ebullició global ja està comportant 
un augment dels episodis climàtics 
extrems: sequeres, plogudes torrencials 

i inundacions i huracans. Els darrers anys, açò 
està provocant fam i conflictes per la terra, l'aigua 
i les matèries primeres en diferents parts del 
món, on trobem com a rerefons els interessos 
de les potències internacionals, com ara la Xina, 
Rússia, Aràbia Saudita, Europa o els Estats Units. 
Conseqüència de tot açò són les creixents onades 
d’emigració cap a Europa que veiem tots els dies i 
els increments en el preu dels aliments.

treballadors per defensar una gestió sostenible i 
ètica dels centres de treball.

A més a més, des d’Intersindical Valenciana 
col·laborem amb multitud de plataformes 
i organitzacions ecologistes en les seues 
reivindicacions locals que, tanmateix, són globals, 
perquè pensen en el bé comú de la ciutadania, 
del planeta i de les generacions futures. Aquestes 
lluites a què donem suport són:
	� Coordinadora Valenciana per la Ubicació 
Racional de les Energies Renovables. 
Plataforma formada per més de 60 
col·lectius que lluiten contra la construcció 
de macroplantes fotovoltaiques en sòls d’alt 
valor agrícola, paisatgístic i mediambiental 
del territori valencià.

LA PERSPECTIVA 
DE GÈNERE EN LA 
PREVENCIÓ DE 
RISCOS LABORALS

Conbici, ens va mostrar com els accidents 
in itinere suposen el 12,60% dels accidents 
laborals amb baixa. D’aquests, les dones 
pateixen més accidents en els desplaçaments 
entre sa casa i el treball que els hòmens atés 
que en ells han de cuidar menors o gent 
major i, sovint, fan les compres mentre que 
els trajectes masculins són més lineals. Així 
mateix, les dones busquen treballs pròxims 
a la residència per a anar caminant o en 
transport públic a treballar en major mesura 
que els hòmens. Per tant, es demostra que 
la mobilitat quotidiana de les dones és més 
complexa, sostenible i diversa, i es fa palesa 
la necessitat d’un urbanisme feminista i 
participatiu que pose en primer terme la 
vida, la cura i la seguretat de les persones i el 
planeta, així com la posada en marxa de plans 
de desplaçament a l’empresa.

Ana López, de la consultora Amaltea, ens 
parlà sobre l’androcentrisme que patim en el 
disseny dels espais i en les formes de treball, 
així com en l’avaluació i actuació enfront 
dels riscos laborals, on moltes vegades no 
es contemplen les necessitats específiques 
de les dones, així com tampoc s'inclouen les 

“Women In Business” dut a terme per Grant 
Thornton (2021). A més a més, va assegurar 
que el 29,9% de les dones treballen a temps 
parcial enfront del 8,4% dels hòmens, perquè 
les dones prioritzen la conciliació de la vida 
personal, familiar i laboral. Açò provoca que 
les dones acaben exhaustes i, en conseqüència, 
patisquen el 63% de les baixes laborals per 
trastorns mentals.

Les jornades van concloure amb una taula 
redona amb Mònica Álvaro, diputada per 

Compromís en les 
Corts Valencianes, 
Rocío Enríquez, 
representant 
d’ICS-IV, i 
Paula Enríquez 
estudiant i tècnica 
en igualtat de 
gènere, que ens 
deixà clara la  
idea que les 
ulleres de la 
seguretat laboral, 
han de ser violetes 
i arc iris.

JOSEP CODONYER
ÀREA DE SALUT LABORAL I MEDI AMBIENT

M ercedes Sanchis, doctora en enginyeria 
industrial per la UPV, és directora  
d’Innovació i Salut Laboral de l’Institut 

de Biomecànica de València (IBV). Com a 
experta en el tema, ens va fer una descripció 
clara i precisa de les investigacions, manuals 
i guies que estan desenvolupant en l’IBV des 
del 2020. Des d’aleshores han visibilitzat 
que màquines, eines, roba de treball i EPI 
no estan adaptats a les característiques 
antropomètriques de les dones ni de la 
població cada volta més diversa. Des d’IBV 
han elaborat una sèrie de recomanacions i 
una guia per a les treballadores, gerències i el 
personal de prevenció de les empreses. També 
han desenvolupat el projecte Labogénero per 
al disseny i la fabricació de productes laborals 
amb criteri de gènere i així garantir l’ús 
d’equips de protecció individual adequats.

Belén Calahorro, màster en tècniques per 
a la gestió del medi ambient i del territori 
i membre de l’Aula de la Bici i tècnica de 

masculinitats no normatives, les persones 
LGTBI+, les persones de diferents edats, les 
racialitzades o les persones amb diversitat 
funcional. També va recordar l’exposició a 
la doble jornada laboral de les fèmines, així 
com el risc d'aquestes de realitzar moviments 
repetitius i males postures en llocs de 
treball pensats per a hòmens estàndard, 
fet que els pot acabar provocant malalties 
musculoesquelètiques. 

Eva Cifre, catedràtica de la UJI en l’àrea 
de Psicologia Social i màster en Investigació 
Aplicada en estudis feministes, de gènere 
i ciutadania, va incidir en la importància 
de promoure el benestar psicosocial en el 
treball amb la mirada de gènere. També va 
parlar de com la identitat de gènere provoca 
que una gran majoria de dones joves trien 
majoritàriament estudis de salut, educació, 
humanitats i socials, mentre que els xics 
continuen prioritzant estudis tecnològics, 
mecànics i científics. A més, va parlar de 
com la segregació horitzontal i vertical es 
continua patint per raó de gènere, ja que les 
dones han assolit només un terç dels llocs 
directius a l’Estat espanyol, segons l’informe 

Des de l’Escola Sindical Melchor Botella i l’àrea de Salut Laboral de la 
Intersindical vam organitzar els passats 22 i 23 de novembre unes jornades 
formatives a la seu de Castelló en què vam poder descobrir com aplicar la mirada 
de gènere a la prevenció de riscos laborals des dels plans d’igualtat a partir de 
quatre ponències impartides per expertes d'alt nivell.

Moltes vegades, davant de problemes globals que ens desborden, com a societat tendim a la inacció. Tanmateix, com a 
ciutadans i ciutadanes conscients, podem fer molt en el nostre dia a dia per, si més no, minimitzar el calfament global. 
Així mateix, des d’Intersindical Valenciana, com a sindicat de classe, valencià, feminista i ecologista que som, pensem i 
actuem col·laborant amb multitud d’organitzacions mediambientals i promovent la conscienciació de les treballadores i els 
treballadors dels del Voluntariat Ambiental i l’àrea corresponent de la mateixa Intersindical.

Les dones pateixen 
més accidents en els 
desplaçaments entre 
sa casa i el treball 
que els hòmens atés 
que en ells han de 
cuidar menors o gent 
major i, sovint, fan les 
compres mentre que 
els trajectes masculins 
són més lineals
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PROMOVENT LA SOSTENIBILITAT A TRAVÉS 
DEL PROJECTE ERASMUS+ GREEN SESAME

JORNADES FORMATIVES, FERRAMENTES DE CANVI

EL VOLUNTARIAT EUROPEU: UNA  
OPORTUNITAT DE CREIXEMENT PER ALS JOVES

ESCOLA SINDICAL DE FORMACIÓ MELCHOR BOTELLA

Intergrants del projecte Erasmus+ Green Sesame

Una de les nostres jornades formatives, impartida per Manuel García

com a organització LEAD (coordinadora) de 
projectes de voluntariat CES - Cos Europeu 
de Solidaritat. En aquests anys s'han acollit 
a València, i enviat a l'estranger, més de 15 
voluntaris i voluntàries, per a formart part 
de projectes socials i donar suport a les 
comunitats locals en el seu desenvolupament.

L'ESFMB està compromesa amb la 
difusió d'aquests tipus d'oportunitats entre 

oferir a la nostra afiliació oportunitats 
formatives que possibiliten el reciclatge 
professional i actualitzen els seus coneixements, 
habilitats i destreses, afavorint d’aquesta 
manera la integració social, l’aplicació de les 
noves tecnologies, la millora a la seguretat al 
treball, l’empoderament, la cultura sindical i el 
coneixement dels drets de totes les persones, 
però sobretot, la integració efectiva de la dona 
treballadora i de les persones amb diversitat 
funcional al món laboral. 

Des de l’ESFMB creiem fermament que les 
jornades són un a ferramenta de canvi social. 
Per aquest motiu, hem organitzat en aquests 
últims mesos una gran varietat d’accions 
formatives, que han girat entorn a temàtiques 
com la diversitat i la inclusió, el capitalisme, 
les energies renovables, el sindicalisme, 
la negociació col·lectiva, els convenis, el 
feminisme, la salut laboral i medi ambient, 
l’educació o els drets i deures de les persones 
delegades.

Perquè com bé deia Pablo Freire, al qual li 
dedicàrem també unes jornades formatives 
que tingueren una gran acollida, “l’educació 
no canvia al món, canvia les persones que 
canviaran el món”.

Les observacions finals de l'alumnat van revelar 
la urgència d'accions concretes, des de la 
utilització de terrenys desaprofitats per a crear 
horts escolars, fins a la promoció d'activitats 
de neteja a la ciutat. També es va destacar la 
necessitat d'educar sobre l'alimentació sostenible i 
l'adequada gestió de residus escolars.

D'altra banda, el professorat ha subratllat la 
importància de l'educació i de proposar millores 
en la mobilitat mitjançant carrils per a bicicletes i 
estacionaments adequats.

A més, dins del projecte, l'ESFMB desplega 
els seus esforços en la creació de continguts 
multimèdia i en la gestió de la comunicació social. 
A pesar que la publicació d'aquests continguts va 
començar a la fi de setembre, els comptes oficials 
(Facebook, Instagram i X), van aconseguir un 
encoratjador nombre de visites. 

L'ESFMB organitzarà la pròxima reunió 
internacional a les instal·lacions de la Intersindical 
Valenciana, del 25 al 27 de juny de 2024.

a l'alumnat la possibilitat de participar en 
els projectes de voluntariat del CES, però 
també en els de joventut d'Erasmus+ , o 
de les pràctiques laborals possibles a nivell 
d'institucions europees.

L’ESFMB està a la disposició de 
qualsevol centre que estiga interessat a 
oferir al seu alumnat jornades informatives 
semblants.

ALESSIA DE IULIS
ESFMB

E n 2021, amb la nova programació de 
la Comissió Europea per a 2021-2027, 
l'Escola Sindical de Formació Melchor 

Botella va obtindre per part de l'INJUVE 
(Institut de la Joventut) el segell de qualitat 

XAVIER NOGUÉS SANCHIS
ESFMB

L es jornades formatives de l’ESFMB són 
un conjunt d'actuacions organitzades i 
intencionals que tenen com a finalitat 

proporcionar, a la nostra afiliació, situacions 
d'aprenentatge en les quals puguen construir 
coneixements i aplicar competències d'una 
manera activa i dinàmica. 

Aquestes píndoles formatives, que són 
proposades per les àrees i sindicats de la 
Intersindical Valenciana, i organitzades 
per l’ESFMB, 
permeten que les 
treballadores i 
els treballadors 
adquirisquen nous 
coneixements 
i habilitats, 
adaptant-se als 
últims avanços  
en el seu sector 
laboral. 

Per a nosaltres 
és fonamental 

COSIMO SABATO
ESFMB

L' ESFMB ha exercit un paper fonamental 
en el segon TPM (Transnational Project 
Meetings) del projecte Erasmus+ Green 

Sesame, celebrat a la Università degli Studi 
Gabriele D'Annunzio en Chieti (Itàlia), els 
dies 21 i 22 de novembre. Una reunió en la 
qual, conjuntament amb els socis d'Alemanya, 
Itàlia, i Portugal, es van avaluar els avanços i 
resultats d’aquest projecte.

L'ESFMB va compartir els resultats dels 
Focus Groups duts a terme amb l'alumnat i 
professorat afiliat a l'STEPV. Un debat que va 
abordar comportaments mediambientals tant 
a l'entorn educatiu com a la vida quotidiana, 
explorant àrees temàtiques clau, com la 
sostenibilitat, el consum d'energia, l'elecció 
d'aliments, la gestió de residus i la mobilitat.

els i les joves valencianes, perquè puguen 
gaudir d'una experiència de creixement 
personal i laboral molt enriquidora, 
finançada per la Unió Europea.

En els últims mesos es van dur a terme 
diferents jornades informatives; l'última, 
en l'IES Laurona de Llíria (Camp de Túria). 
L'equip de l’ESFMB, amb les voluntàries 
italianes del Servizio Civile, van presentar 

“Des de l’ESFMB 
creiem fermament 
que les jornades són 
una ferramenta de 
canvi social



13Intersindical 83 / GENER 2024

 

CULTURA

LGTBI+

lluita contra el VIH. Les dones lesbianes i 
feministes també van representar un paper 
fonamental durant aquests anys.  

És difícil assumir que tens un amic o familiar 
amb sida. Per sort, el que abans era sinònim 
de mort hui, gràcies als avanços mèdics, ja no 
ho és. Les persones amb VIH han guanyat en 
qualitat de vida. Amb tot, l'estigma continua. 
No és just que en ple segle XXI continuen 
sent discriminats i discriminades, quan la 
mateixa malaltia no ho fa. És silenciosa, no li 
importa l'edat, el gènere, l'orientació sexual, 
la procedència o l'estatus socials, qualsevol de 
nosaltres, si no prenem mesures profilàctiques, 
podem infectar-nos pel VIH o alguna altra 
malaltia de transmissió sexual (ITS).

Enguany s'ha llançat la campanya “Hui 
toca” que difon el missatge “Indetectable 

Valencià se’n van diagnosticar 464 nous 
casos, dels quals 399 corresponen a homes 
i 65, a dones. El 43% van ser diagnòstics 
tardans, per la qual cosa, una bona part 
presentava símptomes de malaltia avançada. 
Pel que fa a les ITS, durant el 2022 s'han 
incrementat un 38% respecte a l'any anterior. 
És per aquest motiu que, des de l'àrea 
LGTBI+ d'Intersindical Valenciana, donem 
suport a la campanya de la Conselleria de 
Sanitat "És 
absurd. No 
arrisques". Cal 
conscienciar, 
principalment 
la població 
juvenil, sobre la 
importància que 
tenen les mesures 
de protecció, com 
ara el preservatiu, 
per a frenar 
la transmissió 
d'aquesta 
epidèmia.  Entre 
totes i tots ho 
aconseguirem.

ROCÍO ENRÍQUEZ
ÀREA LGTBI+

L’ 1 de desembre és el Dia Internacional 
de la Sida. Enguany coincideix amb 
la commemoració dels 40 anys de la 

Declaració de Denver. En juny de 1983, en 
la Cinquena Conferència Nacional Anual 
sobre Salut de Gais i Lesbianes, celebrada 
en la ciutat de Denver, un grup d'homes 
gais amb sida van compartir les seues 
experiències en la lluita contra l'estigma. La 
principal conseqüència va ser la redacció d'un 
manifest, la Declaració de Denver, en la qual 
s'enumeraren una sèrie drets per a dignificar 
les persones amb sida. Aquests homes es van 
convertir en pioners de l'activisme gai en la 

és igual a intransferible”, que significa que 
les persones amb VIH amb càrrega viral 
indetectable no transmeten el virus a altres 
persones. En aquest sentit, cal recordar la 
importància de fer-se la prova del VIH, que 
és un altre mètode de prevenció. Tindre un 
diagnòstic precoç permet l'accés ràpid i gratuït 
als eficaços tractaments mèdics que hi ha. 
El tractament permet suprimir la càrrega 
viral de la persona amb VIH i fer que el virus 
siga intransmissible, tallant la cadena de 
transmissions, un factor clau per a erradicar 
l'epidèmia.

INCREMENT DE CASOS TANT  
DE VIH COM D'ITS
L'any 2022 (dades de la Conselleria de 
Sanitat Universal i Salut Pública) al País 

L'EPIDÈMIA SILENCIOSA
EN PLE SEGLE XXI LES PERSONES AMB VIH CONTINUEN DISCRIMINADES

NO FACES DE LA 
TEUA IGNORÀNCIA 
UN ARGUMENT

concedir-li'l a un només. De bell nou, la fal·làcia 
i la ignorància com a rerefons perquè amb 
aquesta mateixa argumentació no es podria 
homenatjar mai a ningú en concret pels 
seus mèrits perquè seria un greuge contra la 
resta. Vicent Torrent és un folklorista insigne, 
membre d'All Tall i de reconeguda trajectòria 
cultural.

Però hi ha hagut més. Pocs dies abans d'açò, 
a Borriana (Plana Baixa), el regidor de Cultura 
—de VOX— va anunciar la cancel·lació de les 
subscripcions de revistes com ara Camacuc, 
Enderroc o El temps. En aquest cas, la pressió 
ciutadana va obligar a fer marxa arrere a la 
decisió inicial del consistori.

A més, també hi ha nombrosos exemples 
de la vigència de l'aforisme fusterià més enllà 
de casa nostra. Per exemple, la companyia 
Teatro Defondo va emetre un comunicat en 
el qual denunciava que després de l’arribada 
del partit d’ultradreta VOX a la Regidoria 
de Cultura i Turisme de l’Ajuntament de 
Valdemorillo (Madrid), s'havia suspés la funció 
“Orlando” de Virginia Woolf, prevista per al 
25 de novembre dins del Festival 7 Villas de la 
Comunitat de Madrid, al·legant que es tractava 
d’una “decisió de 
l’equip de Govern”. 
En aquest cas, 
la ignorància 
consisteix a no 
saber que aquesta 
obra literària 
universal no és 
d'esquerres o de 
dretes, sinó un 
document artístic. 
La fal·làcia 
consisteix a 
considerar-la com 
a “adoctrinament 

socialment i democràticament en la nostra 
Constitució.

Exigim la protecció dels nostres drets 
fonamentals perquè sense CULTURA no hi 
ha democràcia.

Kulturaren munduko profesionalok salatu 
nahi dugu adierazpen askatasunaren 
aurkako zentsuraren itzulera, gure 
Konstituzioan finkaturik dauden eskubide 
sozial eta demokratikoen aurkakoa, hain 
zuzen.

Gure oinarrizko eskubideen babesa 
eskatzen dugu, KULTURARIK gabe ez dago 
demokraziarik eta.

As e os profesionais do mundo da 
cultura queremos denunciar a volta 
da censura, que está a atentar contra 
a liberdade de expresión, un dereito 
consolidado social e democráticamente 
na nosa Constitución.

Exiximos a protección dos nosos dereitos 
fundamentais, porque sen CULTURA non 
hai democracia.”

Davant aquesta mena de situacions, 
Intersindical Valenciana a través de la seua 
àrea Intersindical Cultura, se sumarà a totes 
aquelles iniciatives que denuncien aquestes 
i altres accions anticulturals que puguen 
succeir-se en els pròxims anys.

XEMA SÁNCHEZ ALCÓN
COORDINADOR D'INTERSINDICAL CULTURA

E l 23 de novembre tornàvem a celebrar des 
d'Intersindical Valenciana i Intersindical 
Cultura el naixement del gran escriptor, 

pensador i activista cultural Joan Fuster. No 
ens cansarem de celebrar aquesta data perquè, 
en cada context històric, l'intel·lectual suecà ha 
d'estar sempre present. Molt més en aquesta 
nova etapa política que s'inicia al País Valencià. 
Per això, aquest article l'hem titulat amb un 
dels seus aforismes més coneguts: “No faces de 
la teua ignorància un argument”. Una màxima 
que, malauradament, està de rigorosa actualitat 
en el context polític i cultural actual, donada 
la censura que estem vivint des que  PP-VOX 
s'han instal·lat en les institucions valencianes 
i en altres de l'Estat espanyol. A propòsit del 
que deia Fuster, podem dir que, al costat de la 
“ignorància” dels nous governants, té lloc una 
mena de consideració de la cultura com una 
despesa inútil o una qüestió merament privada 
de les organitzacions.

Fa tan sols uns pocs dies, s'ha produït 
la “porga” d'un gestor cultural valencià de 
reconegut prestigi, José Luis Pérez Pont, 
director del Centre del Carme de Cultura 
Contemporània (CCCC) sense cap tipus 
d'argumentació, de manera que tot assenyala 
que la ignorància és l'argument.

Una ignorància acompanyada de menyspreu 
que ja va quedar palesa mesos abans, quan a 
Torrent el nom de l'Auditori, el del conegut 
músic i activista cultural Vicent Torrent, va 
ser substituït pel seu nom inicial, és a dir, 
un nom sense nom: «Auditori de Torrent». 
L'argument del PP no pot deixar de ser més 
fal·laç: ja que existeixen molts personatges de 
prestigi torrentins, seria un greuge comparatiu 

esquerrà”, quan s'oculta l'adoctrinament que sí 
que hi ha darrere d'aquest gest. Per tot açò, la 
companyia Teatro Defondo ha denunciat que 
“s’ha vetat una obra de la literatura universal 
i una autora reconeguda mundialment. Ni 
aquesta ni cap peça artística ha de ser objecte 
de censura política en un estat de dret”.

I n’hi ha més exemples. L’Ajuntament de 
Palma de Mallorca ha censurat l’actriu Ann 
Perelló. L’artista ha assegurat que el consistori 
ha cancel·lat l’obra “NUA (Radiografia d’un 
trastorn)”, perquè el seu contingut no quadra 
amb “la línia d’espectacles que es programaran 
amb els nous canvis de govern”.  Una cosa 
semblant va ocórrer a Santa Cruz de Bezana 
(Cantàbria), on l'ajuntament governat per PP 
i Vox va censurar la pel·lícula Lightyear en la 
programació del cinema d’estiu per incloure un 
bes entre dos personatges femenins.

Per tots aquests exemples, i altres, 
Intersindical Cultura s’ha sumat al manifest 
que des de l’estiu està publicant-se en totes les 
llengües de l’Estat i que té com a objectiu aturar 
la censura:

MANIFEST “SENSE CULTURA NO HI HA 
DEMOCRÀCIA”

“Les i els professionals del món de la 
cultura volem denunciar el retorn de la 
censura que està atemptant contra la 
llibertat d’expressió, un dret consolidat 

“Intersindical 
Cultura s’ha sumat al 
manifest que des de 
l’estiu està publicant-
se en totes les 
llengües de l’Estat i 
que té com a objectiu 
aturar la censura

“La campanya “Hui 
toca” difon el missatge 
“Indetectable és igual 
a intransferible”, 
que significa que 
les persones amb 
VIH amb càrrega 
viral indetectable no 
transmeten el virus a 
altres persones
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INTERSINDICAL INCLUSIVA

INTERSINDICAL 
VALENCIANA I 
LA PERSPECTIVA 
INCLUSIVA

el Congrés d’Inclusió Social celebrat el dia 
26 d’octubre a Xixón, on han participat 
diferents entitats socials i sindicals tant a 
escala asturiana com a estatal, coordinat 
per la xarxa EAPN (European Anti Poverty 
Network).

EAPN és una coalició independent 
d’entitats i altres grups involucrats en la 
lluita contra la pobresa i l’exclusió social 
dels estats membres de la Unió Europea. 
Creada en desembre de 1990, lluita perquè 
aquelles persones que pateixen qualsevol 
tipus de pobresa i exclusió social puguen 
exercir els seus drets i deures (http://www.
eapn.eu). A l’Estat espanyol, EAPN-ES 
naix en 1991 i està composta per 19 EAPN 
autonòmiques i 22 entitats d’àmbit estatal, 
totes elles de caràcter no lucratiu.

En el marc d'aquest últim congrés, una 
de les conferències de major interés la 
impartí el major expert en precarietat i 
renda bàsica d’Europa, el professor Guy 
Standing  que assenyalà la importància 
que la renda bàsica universal no s'associe 
solament a la lluita contra la pobresa, 
sinó als nous drets humans universals i 
emergents com una nova forma de dignitat 
humana i contracte social. També va 
destacar la presentació del projecte pilot 
de la renda bàsica a Catalunya a càrrec de 
Sergi Reventós.

Des d'Intersindical Valenciana, hi vam 
presentar una ponència que amb el títol 
“Apoderament sociopolític i econòmic a 
través de l’àrea Inclusiva d’Intersindical 
Valenciana”, tractava de respondre la 
pregunta de per què és important que un 
sindicat incorpore aquesta nova dimensió 
social i política a les seues estructures, 
als seus debats públics i a la seua acció 
sindical.

Abans de respondre-la, començàrem per 
fer referència a la pancarta d’una activista 
de l’Orgull Boig que deia: “No necessites un 
psiquiatre. Necessites un sindicat.” Un lema 
que ens serveix per a realitzar la següent 
reflexió: igual que el sindicalisme de classe 
actual seria impensable sense la perspectiva 
feminista o la perspectiva ecologista, que 
es fan càrrec de problemes socials al costat 
de les problemàtiques laborals de l’afiliació, 
en les últimes dècades, sobretot a partir de 
l'any 2000, ha aparegut en el discurs públic 
un nou concepte que afecta qualsevol 
persona treballadora però, sobretot, les 
persones amb diversitat funcional o amb 
afectacions de salut mental. Ens referim 
a la idea d’inclusió (i diem inclusió i 
no integració). Doncs bé, aquesta nova 
perspectiva inclusiva ens mena a ser la 
punta de llança d’un model sindical que 

manera: exposàrem, en primer lloc, les 
nostres referències normatives a escala 
internacional en el terreny de la inclusió i la 
lluita contra les desigualtats. En segon lloc, 
férem referència al nostre marc normatiu 
local i autonòmic referent a la inclusió, els 
seus assoliments i les seues mancances. I 
en tercer lloc, seguint les reflexions adés 
indicades, explicàrem les accions concretes 
que hem desenvolupat en els últims anys 
relacionades amb aquesta perspectiva 
inclusiva com per exemple el suport als 
col·lectius amb diversitat funcional o 
afectacions de la salut mental o  el suport 
a les nostres treballadores i treballadors i 
a les seues famílies en situacions de major 
vulnerabilitat, la realització de campanyes, 
jornades o trobades de sensibilització  o 
l'exigència als poders públics en les reunions 
bilaterals i multilaterals que defenen 
polítiques inclusives, públiques i de qualitat.

PER A MÉS INFORMACIÓ:

https://intersindical.org/moviments_
socials/iinclusiva

https://www.eapn.es/ 

XEMA SÁNCHEZ ALCÓN
COORDINADOR DEL GRUP DE POLÍTIQUES 
SOCIALS D'INTERSINDICAL INCLUSIVA

E ls Objectius de Desenvolupament 
Sostenible (ODS), un dels documents 
estratègics més importants del nostre 

temps a escala global que Nacions Unides 
va establir l'any 2015 (i l'horitzó del qual és 
l'any 2030), col·loca la perspectiva inclusiva 
al mateix nivell que altres perspectives 
més clàssiques com la mediambiental, 
la de gènere o la de cooperació pel 
desenvolupament.

En concret, l'article 10.2 parla de 
“promoure la inclusió social universal.” 
Una  nova categoria, la de la inclusió, 
que va nàixer en els anys 90 en contextos 
educatius. D’ací ve que parlem “d’educació 
inclusiva” o “inclusió educativa”. No 
obstant açò, en els últims anys, aquesta 
categoria ha fet un salt del que és educatiu 
al que és social.

Val a dir, però, que no és el mateix 
inclusió que integració. En la inclusió 
social, l'objectiu no és que les persones 
s'adapten o es “normalitzen” per a poder 
ser acceptades en la societat, sinó que les 
estructures socials canvien i reflectisquen la 
diversitat humana. Per tant, la perspectiva 
inclusiva té una dimensió sociopolítica molt 
rellevant que obliga les organitzacions a 
tindre-la en compte com a part de les seues 
característiques essencials.

Una perspectiva que les aportacions de 
l’àrea d'Intersindical Inclusiva que poden 
seguir-se en la nostra web consultant 
l’historial dels actes que s'han organitzat 
en forma de jornades, trobades, reunions 
polítiques, assessorament en casos concrets 

o formació 
laboral, han 
tractat d'adoptar.

Un bon 
exemple, 
donada la seua 
dimensió estatal i 
internacional, n’és 
el d'una activitat 
realitzada 
l'octubre passat 
i que ha suposat 
la nostra 
presentació com 
a sindicat en el 
camp de la lluita 
contra l'exclusió 
social.

Parlem de la 
participació en 

dialogue amb col·lectius socials, entitats 
del tercer sector i activistes de la diversitat 
per a abordar d’una manera conjunta temes 
tan necessaris com les desigualtats socials, 
polítiques, econòmiques o educatives que 
desemboquen en una sèrie d’injustícies 
flagrants que afecten les nostres societats 
complexes del segle XXI.

Com deia 
Paolo Freire, el 
gran pedagog 
brasiler, tota 
reflexió sense 
acció està buida, 
però l’acció sense 
la reflexió està 
cega. És per 
això que vam 
plasmar en la 
nostra ponència 
tant aquest tipus 
reflexions sociopolítiques concordants 
amb aquesta nova perspectiva inclusiva 
com les accions concretes que hem anat 
implementant per a portar a la pràctica 
aquestes idees.

El contingut, doncs, de la nostra 
ponència va ser articulada de la següent 

Xema Sánchez Alcón, d'Intersindical Inclusiva, en el Congrés 

de l'EAPN a Xixón del 26 d'octubre passat

“Vam participar en el 
Congrés d’Inclusió 
Social celebrat el 
dia 26 d’octubre 
a Xixón, amb 
diferents entitats 
socials i sindicals 
tant a escala 
asturiana com a 
estatal, coordinat 
per la xarxa EAPN 
(European Anti 
Poverty Network)

“Com deia Paolo 
Freire, tota reflexió 
sense acció està buida, 
però l’acció sense la 
reflexió està cega

http://www.eapn.eu/
http://www.eapn.eu/
https://intersindical.org/moviments_socials/iinclusiva
https://intersindical.org/moviments_socials/iinclusiva
https://www.eapn.es/
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VICENT XAVIER CONTRÍ

E l rock dur, en les seues diferents 
branques, lluita contracorrent en 

l’escena musical en valencià on el hip 
hop, el mestissatge i la música festera ho 
ameren tot des de fa anys. La consolidació 
discogràfica de Vaire arriba per comprovar 
si seran capaços de trencar el mur homogeni 
que representa eixa tendència als concerts 
disparats des de maquinetes, on tot sona 
amb una perfecció que grinyola al mateix 
temps que el públic balla desinhibit, 
entregat a la guilindaina. 

“Catarsi” (Art Gates Records, 2023) és 
un catàleg sonor de les possibilitats tralleres 
que ofereix la banda de València. Un disc 

que pot semblar concebut per arribar al 
públic divers que es mou entre el metall, 
el rock dur, el punk, el rapcore i l’emocore 
i que, igualment, reflecteix el malestar del 
jovent amb lletres carregades de crítica 
social, passatges d’amor desgarrat i històries 
corrents. 

El disc, produït en The Mixtery per 
Alberto Marín (Ankhara; Deff con dos, 
Hamlet...) i amb Raül Abellán als botons, 
conté col·laboracions remarcables.  
Destaquem “La Ferida” en la qual la 
cantant del grup donostiarra Liher, Lide 
Hernando, es marca part de la tornada en 
eusquera. La potent “Paraules i metralla”, 
amb el grup de la Safor Prozac Soup, on 
Vaire recorda als “germans” que els “jambos 
que et critiquen no et facen callar” i que 
“seran els primers que cauran”. La bilingüe 
“Santeria” amb Sagan Ummo (la continuïtat 
de Deff con dos i XpresidentX) i el final de 
Catarsi, l’emotiva “Salvavides”, amb Carles 

Caselles, dels Smoking 
Souls.

Arribats ací, cal 
preguntar-se si la 
qualitat de Vaire 
omplirà el buit deixat 
precisament per 
Smoking Souls, ara 
que han anunciat que 
paren. Perquè el grup 
potser té camp per a 
créixer en eixe mercat 
independent que Berri 
Txarrak va fer quallar a 
terres valencianes amb 
formacions com 121db, 
primer, o els mateixos 
Smoking, després. Ara 
bé, fan falta concerts i 
que estiguen ben pagats; 
com denuncien en el 
tema “Vans”. Vorem.

dir que Un amor parla d'una cosa més 
pertorbadora que l'amor. 

La història d'aquesta dona s'inicia quan 
s'instal·la en un poble rural de l'Espanya buidada 
on pensa, ingènuament, trobar la serenitat que 
necessita després de deixar el seu treball com a 
traductora en un associació d'ajuda als refugiats, 
a causa de l'angoixa que li produeixen les històries 
esquinçadores de les persones emigrants. Aquesta 
visió ingènua i en harmonia de la vida de poble, 
pròpia de l'imaginari de les persones urbanites, 
a Nat se li afona immediatament. Prompte 
advertirà que darrere de la suposada tranquil·litat,  
s'amaga una brutalitat que la directora va 
exposant in crescendo tant en la trama com en la 
posada en escena. 

I encara que últimament alguns títols del 
cinema espanyol, com el cas de As bestas, de 
Rodrigo Sorogoyen, col·loca com a tema o 
conflicte de la història la desconstrucció de la 
idea naïf de la vida rural, seria absurd supeditar 
tot el significat de la història d'Un amor de 
Coixet, igual que el film de Sorogoyen, a eixe sol 

J ohn Berger deia que el cinema ens porta al 
que és desconegut i ens allunya del que és 

familiar. I és el que sentim en veure Un amor, 
una de les grans pel·lícules d'enguany. L'últim 
film d'Isabel Coixet col·loca l'espectador, 
igual que la seua protagonista, Nat (Laia 
Costa), davant d'un món emocional complex 
d'entendre des de la consciència. Podríem 

assumpte: totes dues pel·lícules van més enllà 
i no es queden només en una visió moralista 
d'aquest imaginari.

És més, en Un amor, la rudesa de la 
naturalesa, en concret de la immensa muntanya, 
és una metàfora de l'estranyesa de Nat davant 
d'eixe brau desig sexual que el rude i hermètic 
personatge del poble a qui hom es refereix com 
“l'alemany” (Hovik Keuchkerian) ha despertat en 
ella, arrossegant-la a un complex i problemàtic 
desvari sexual i amorós. Un desig que pertorba 
Nat, en proporcionar-li un gaudi desconegut, a 
més d'enigmàtic, que trenca tot el seu equilibri, 
perquè està fora de tot ordre lògic i sentit amorós. 

Per això, Un amor no parla d'amor, malgrat la 
demanda de Nat per extraure-li alguna paraula 
d'amor a eixe home, “l'alemany”, que només la 
pot transportar a un estat de felicitat gojosa. 
Però no ens enganyem, no hi ha cap paradoxa 
en el títol de la pel·lícula i el llibre de Sara Mesa, 
Un amor: les autores, de manera inconscient, 
saben que parlar-estimar-gaudir és la seqüència 
necessària de la vida eròtica femenina.

 

LLEGIT AVUI

 

RITMES D'ARA I ACÍ

 

EN PANTALLA

VAIRE. “QUE ELS JAMBOS 
QUE ET CRITIQUEN NO 
ET FACEN CALLAR”

EL FRACÀS DE L'AMOR Direcció: Isabel Coixet
Guió: Isabel Coixet i Laura Ferrero, 
(a partir de l'adaptació de la novel·la 
homònima de Sara Mesa)
Fotografia: Bel Rourich
Repartiment: Laia Costa, Hovik 
Keuchkerian, Hugo Silva, Luis Bermejo, 
Ingrid García Josson, Francesco Carril, 
Violeta Rodríguez.
Any: 2023

JOSEP VICENT FRECHINA

VICENT TORRENT.  
La cançó popular
Sembra Llibres. València, 2023. 192 pàg.

Josep Vicent Frechina és el gran relator de 
la música tradicional valenciana i llegir-lo 
sempre és un goig per allò que explica i com 
ho explica. Prosa excelsa just ara per a posar 
en el pedestal a l'homenot que més ha fet 
per recuperar el nostre folklore i per dotar-
nos d'autoestima a través de les cançons. 
La biografia de Vicent Torrent, la veu d’Al 
tall, ens acosta a un dels responsables de 
traure'ns de l'amnèsia cultural a la qual ens 
va sotmetre el franquisme. Creador de la 
Fonoteca de Materials, Torrent va recórrer el 
País Valencià per traure de l’oblit i actualitzar 
les melodies i versos de la nostra música. El 
llibre de Frechina recull cartes, declaracions, 

articles de premsa 
i anècdotes de 
l’itinerari vital de 
Vicent Torrent, 
que no és altre 
que el d’Al tall. Un 
exercici rigorós 
i amé sobre un 
dels personatges 
cabdals de la 
cultura valenciana, 
la seua evolució i 
el valuós llegat.

GEMMA PASQUAL I ESCRIVÀ

TORTURADES. Via Laietana, 43.  
Vint-i-dues dones, testimonis del terror.
Comanegra. Barcelona, 2023. 318 pàg. 

La història de la comissaria de Via Laietana 
és fosca i opaca. Una història marcada per la 
por, el silenci i la impunitat. Però hui la por 
queda arrere, el silenci comença a trencar-se i la 
impunitat es combat. Perquè és ara o mai: ni por, 
ni silenci ni impunitat. Al llarg dels anys i fins 
hui, una gran quantitat d’acusacions de tortura 
i violència policial planen sobre l’edifici deixant-
hi una ombra espessa, i aquest llibre mira 
d’aclarir-la gràcies a la veu de les dones. Elles 
ens expliquen el que hi van viure; les seqüeles 
físiques i emocionals d’aquell tràngol i quina 
relació tenen amb el record. Són relats de dignitat 
i justícia. Testimonis contra l’oblit que trenen 
una crònica corprenedora del que no hauria 

d’haver passat mai. 
Com s'afirma en 
el pròleg, “quan el 
poder se situa més 
enllà dels marges 
de la llei, els cossos 
de les dones es 
converteixen en la 
diana perfecta per 
a la demostració de 
la força, la violència 
i la crueltat de 
l’estat”.

FRANCISCO SÁNCHEZ GARCÍA

VAE VICTIS
Acen. Castelló de la Plana, 2023. 394 pàg.

Què hauria passat si Espanya haguera 
participat en la Segona Guerra Mundial? 
Francisco Sánchez s'endinsa ara en el 
terreny de la novel·la històrica alternativa, 
un gènere poc habitual en aquestes 
contrades però ben comú en la narrativa 
anglosaxona. Un relat bèl·lic de ficció ubicat 
en el segon any de la guerra i “emmarcat 
en allò que coneixem com a literatura 
postmodernista”, com subratlla l'autor. Amb 
la proposta s'obrin nous camins argumentals 
davant dels fets reals de la gran contesa 
militar. Una aventura trepidant de maquis 
i espies dels dos bàndols que situa l'Estat 
espanyol en l'escenari on es jugarà el futur 

del vell continent 
europeu. Amb 
Vae Victis, 
Sánchez publica 
el tercer llibre, 
després de la 
novel·la de ficció 
Mafia salud 
S. A. i l'assaig La 
socialdemocracia 
ha muerto. ¿Qué 
hacemos con el 
neoliberalismo?.

CARLES FENOLLOSA

IRREDUCTIBLES. Una història de la 
llengua i literatura dels valencians.
Drassana. València, 2022. 312 pàg.

Per a saber què ha passat amb la nostra 
llengua i la nostra literatura al llarg del 
temps, des de l’edat mitjana fins a la 
contemporaneïtat, cal llegir esta obra, 
escrita amb el fascinant estil de Carles 
Fenollosa: pertorbador, combatiu, irònic, 
brillant, provocador. Ací està tot allò que 
algú mínimament interessat en la llengua 
i la literatura valencianes hauria de 
conéixer sobre la seua evolució, des d’una 
perspectiva global. El llibre, de fet, arriba 
en un moment històric decisiu i  
paradoxal: el nostre idioma és més estudiat  
i parlat per més quantitat de gent que  
mai, però veu seriosament compromesa  

la seua 
supervivència 
a mitjà 
termini. Esta 
impactant obra 
és també, al 
capdavall, una 
crida que ens 
interpel·la: fins 
ara hem sigut 
irreductibles, 
però ho serem a 
partir d’ara?

BEGOÑA SILES OJEDA



ZUHUR DALO
MARE PALESTINA
ARIADNA MAURÍ FOLGADO
ANTROPÒLOGA I MEMBRE DE BDS PAÍS VALENCIÀ

F ill, no som blanques. Això vol dir que ens 
trobem a l'altra banda del límit abismal de la 
civilització i la humanitat. Que les categories 

morals dels drets humans només s'apliquen a les 
seleccionades per la història com a vencedores. Que 
vivim una distopia en què uns animals són més 
iguals que altres, i has de continuar amb el teu dia 
a dia assumint que moltes vides que estimem valen 
menys que les de les persones que t'envolten, que a 
penes s’hi han immutat.

Davant l’hecatombe, el meu repte com a mare és 
tractar d’omplir de llums i explicar a la innocència 
d’un palestí de 4 anys la discreta reacció del seu 
reduït entorn emocional i social, en el qual conviu 
i creix, davant de l’aniquilació del nostre poble. És 
possible que siga que el dolor, quan és alié, és molt 
més tolerable?”

Palestina torna a ser protagonista als telenotícies. 
Persones de tot el món ixen als carrers per mostrar 
suport al poble palestí. Aquest esclat de violència 
és l'últim episodi de l’apartheid colonial que 
pretén sotmetre el poble palestí. El passat 29 de 
novembre, Dia Internacional de la Solidaritat 
amb el Poble Palestí, va fer 76 anys des que es va 
aprovar el pla de partició de Palestina de l’ONU, 
que va servir de plataforma per la neteja ètnica de 
la població palestina.

“El passaport com a salconduit. La injustícia de qui 
no serà mai alliberat per Rafah, i romandrà sota 
els bombardejos, fins al darrer bombardeig, fins a la 
darrera gota d’aigua, fins al darrer tros de pa, fins al 
darrer dia, amb la seua nit tremebunda, fins al darrer 
silenci còmplice. La culpabilitat de no haver de patir-
los per no haver nascut en un camp de refugiades i 
viure refugiades en una assimilació racista que ens 
ofereix els rols de bones salvatges, o de terroristes. 

Fill, 75 anys m’interpel·len a través de tu. Em 
preguntes qui som, i jo tinc la responsabilitat 
d’ensenyar-t’ho. De mostrar-te que ets hereu d’una 
cultura, d’una terra i d’una de les lluites antifeixistes 
més ferotges del món. De transmetre’t que la teua vida, 

“

la teua existència, com la de totes i cadascuna de les 
deu milions de refugiades palestines, és un acte de 
resistència.”

La situació descrita és la conseqüència del règim 
colonial contemporani de l’estat d’Israel, creat i 
mantingut a través de crims de lesa humanitat. En 
dos mesos s’han superat les atrocitats de la Nakba (en 
àrab, catàstrofe), quan el 1948 es van expulsar de les 
seues cases i terres 750.000 persones i 15.000 van ser 
assassinades. Hui, entre 1,5 i 2 milions de palestines 
i palestins han sigut desplaçats dins de Gaza sense 
tindre opció a refugiar-se a altre lloc. I ja són 20.000 
persones assassinades, el 70% dones i criatures.

“La còrnia se m’ompli de cadàvers i la gola de ràbia. 
Més criatures assassinades en poques setmanes que 
en totes les guerres del món durant un any. El pitjor 
extermini humà que ha vist mai el secretari general 
d’afers humanitaris de l’ONU. Igual que la resta de 
televidents. Ens han robat milers de xiquets i xiquetes 
amb els quals mai podràs jugar.”

Aquests crims són ben coneguts per organismes 
com el Consell de Seguretat de l’ONU, que ha emés 
nombroses resolucions de condemna a Israel i exigint 
el compliment del dret internacional. Israel ignora 
sistemàticament les resolucions i actua impunement 
gràcies a les complicitats i al silenci dels governs de 
l’Atlàntic Nord.

“Com ignorar que mentre l’Europa colonial redactava 
la Declaració Universal dels Drets Humans amb 
una mà, creava amb l’altra una de les més atroces 
violacions? Que potser aquells que conceben les 
definicions de genocidi, estan ara mateix projectant 
una nova delimitació jurídica per tal d’evitar jutjar 
els criminals en els tribunals internacionals? Com 
protegir-te de la bufetada d’entendre que tindre la 
raó, i no la força, fa que altres donen nom a les coses? 
Que potser la legitimitat i la legalitat del teu costat no 
garanteix la justícia?”

Enfront de la complicitat dels interessos econòmics, 
la societat civil s’ha mobilitzat davant d’aquesta 
barbàrie, però no és suficient. En aquest context 
de protestes el teixit social actiu i compromés ha 
donat suport al poble palestí. Però on és la resta 
de la ciutadania i les institucions? Hem vist obrir 
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les nostres portes a pobles en guerra i articular 
tots els mecanismes de protecció als tres nivells 
de l’Administració. Ens hem vist autoorganitzades 
activant la solidaritat persona a persona. Què ocorre 
ara? On estem?

S’han organitzat manifestacions a València, 
Castelló i Alacant i en molts altres municipis de nord 
a sud i d’est a oest del País Valencià. En el marc de 
la manifestació del 25 de novembre, l’Assemblea 
Feminista de València va donar espai per visibilitzar i 
denunciar la violència colonial i estructural cap a les 
dones palestines.

“Però les teues arrels beuran a través de mi, de les 
nostres poetes, de la música, de la llengua de les 
àvies, de l’alegria de saber-te part. Els cossos de les 
mares palestines com a murs de contenció de la 
violència, la difamació i la indiferència. Testimonis 
vius d’una memòria que no sucumbeix en quatre 
generacions d’ocupació criminal, que res poden les 
bombes contra l’educació, que la pàtria és una cultura 
transnacional.”

La comunitat educativa valenciana ha mostrat el seu 
suport adherint-se a la vaga estudiantil internacional 
i ha organitzat concentracions de rebuig a l’apartheid 
israelià a desenes de centres educatius. A més, es 
convoquen altres activitats com ara xarrades, vigílies 
o performances. I cada setmana, assemblees del 
BDS (Boicot, Desinversions i Sancions) de barri 
autogestionades per a planificar accions en suport al 
poble palestí.

El moviment internacional BDS i les 
organitzacions palestines i propalestines demanem 
l’aturada dels bombardejos, l’embargament d’armes 
i el trencament de relacions amb l’apartheid israelià. 
La fi de l’ocupació i la colonització de totes les 
terres palestines, la fi de l’apartheid, i el respecte 
i la protecció del dret de les persones palestines 
refugiades a tornar a les seues cases i terres. En 
definitiva, acabar amb les complicitats amb Israel. El 
poble palestí porta 75 anys sent l’exemple més gran 
de resistència anticolonial i no podem permetre la 
normalització del genocidi.

“Les persones mobilitzades braç a braç amb nosaltres 
saben que la cultura de la pau no s’ensenya des del sofà 
i que l’alliberament del poble palestí és responsabilitat 
de tota la humanitat. No passaran. No ens aturarem. 
Boicot a Israel. Eduqueu, eduquem. O la barbàrie del 
feixisme colonial engolint les vides de 20.000 persones 
ens urgeix a fer-ho, o serà massa tard”.

Hem d’exigir el compliment del dret internacional i 
dels drets humans. No deixem de parlar de Palestina 
i, sobretot, no deixem d’ensenyar Palestina perquè 
Palestina ens ensenya vida.

ENSENYAR PALESTINA
Una imatge d'una de les concentracions a València en defensa del poble palestí

DIÀLEG SOBRE L'EDUCACIÓ ENFRONT DE LA BARBÀRIE


